
�аза�стан – донор�а жарыма�ан ел. Денсаулы� са�тау министрлігіні� мәліметінше, донор-
 лы� �ан�а деген �ажеттілікті� жо�ары дәрежесіне �арамастан, республикада донор лы� 
белсенділік де�гейі 1 000 адам�а ша��анда 13-14 адамнан аспай т�р. Салыстырар бол са�, 
А�Ш-та мы� т�р�ын�а орта есеппен – 60, Еуроода� елдерінде 40 донордан келеді. Сал дарынан, 
жазатайым жа�дай, т$тенше о�и�а бола �алса, бізді� дәрігерлер сыр�аттарды� ту�ан-
туысынан, �о�амнан �ан тапсыратын адамдарды іздеп табуды с�рау�а мәжб%р.
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 Ел т�р�ындары азы�-т%лікке к$п �аражат шы�ын-
дайды. Picodi.com порталы ж%ргізген зерттеу нәти-
же сінде �аза�станды�тар табысыны� жартысынан 
к$бін (54%) тама� сатып алу�а ж�мсайтыны белгілі 
бол�ан. Б�л к$рсеткіш экономикасы дамы�ан мем-
лекеттердегі орташа мәннен едәуір к$п. Мысалы, 
/лыбритания аза маттарыны� азы��а кететін 
шы�ыны 7,2% болса, Еуро паны� к$птеген елінде ол 
к$рсеткіш 7%-19% ара лы�ында.

:ылымды дамытуды жа�а де�гейге шы�ару �ажет. 
;йт кені осы�ан дейін елімізде �ылымды бас�ару ісі 
на�тылы жол�а �ойылма�ан. Б%гінде отанды� �ылымда 
жас �алым дарды� саны к$п емес. Даму�а серпін беретін 
әлеуетті �ылыми институттар да $те аз. Отанды� �ы лым-
ды дамыту мәселесін ба�ылауына ал�ан Президент 
салада�ы к%р меуі тар�атылма�ан мәселелерді шешуді� 
ты� меха низмін �арау керектігін айт�ан болатын.

?йгілі а�ыз адам, арда а�ын Франсуа Вийон жайлы 2010 жылы шы��ан Серж 
Мейнарды� «Мен – �ры, �анішер, а�ын… Франсуа Вийонмын» кинофильмі 
бар. Сонда басынан соры арылма�ан, небір нәубетті кешірген а�ынды 
фильм со�ында француз билігі Парижден �уып, �у�ын�а �шыратады. 
Басты себеп – «Вийонны� �о�ам�а кері әсері». М�ндай �у�ындауды 
кезінде рухты а�ын Есенин де к$рген. Уа�ытында Сталин оны� 
$ле�дерін о�у�а тыйым салады. Тарихта танымал адамдарды� 
осылай �у�ын�а �шырап (билік Gәм халы� тарапынан), 
�о�амнан аластатыл�ан о�и�алары жетерлік. Біра� бізді� 
айтпа�ымыз б�л �у�ындалу емес... «Б�л ән б�рын�ы әннен 
$згерек» дегендей, айтпа�ымыз бас�а «�у�ындалу» 
жайында...
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«ҚАРА ЕСЕККЕ ТЕРІС МІНГІЗУ»
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Алдымен Ерлан Қошанов 
Мем лекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың конферен-
цияға қатысушыларға арналған 
құттықтауын оқып берді.

– Бердібек Мәшбекұлы – тә-
уелсіз Қазақ станның қалып-
тасуына және да муына 'лшеусіз 

үлес қосқан к'рнекті мемлекет 
және қоғам қайраткері. Ол әр 
жыл дары жоғары лауазымды 
қызметтерді абыроймен атқарып, 
еліміздің 'сіп-'ркен деуіне зор 
еңбек сіңірді. Бірқатар 'ңірге 
және мемлекеттік органдарға 
жетекшілік етіп, парасатты, іскер 

әрі білікті басшы ретінде танылды. 
Халықтың ерекше сый-құрметіне 
б'ленді. Қайраткер тұлғаның 
адами қасиеттері, кәсіби біліктілігі 
және адал қызметі – жас мемле-
кеттік қызмет ші лерге әрдайым 
үлгі-'неге, – делінген Пре зидент 
хатында.

Жиында Премьер-Министр-
дің орын басары Тамара Дүйсе-
нова, Парламент Сенаты т'раға-
сының орынбасары Жақып Аса-
нов, Президенттің ғылым және 
инно вация лар мәселелері ж'нін-
дегі кеңесшісі Күнсұлу Закарья, 
Шығыс Қазақстан облы сының 
әкімі Ермек К'шербаев, Қазақ-
станның Еңбек Ері Құралай Бай-
менова және басқа да мемлекет, 
қоғам қайрат керлері с'з с'йлеп,  
Бердібек Мәшбекұлы туралы жү-
рек  жарды естеліктерімен б'лісті.

Конференцияда мемлекет 
және қоғам қайраткері жайлы  кі-
тап тың тұсауы кесіліп, тағылымды 
'мір жолы туралы арнайы түсіріл-
ген фильм к'рсетілді. 

ҚАЙРАТКЕР ТҰЛҒАСЫ – 
ЖАСТАРҒА ҮЛГІ

«Қазақстан Республикасы 
Парла ментiнiң комитеттерi мен 
комис сиялары туралы» заңның 
17-бабына сәйкес бұған дейін 
екі сенатор палата ның бір 
тұрақты комитетінен екіншісіне 
ауысу туралы 'тініш білдірген 
еді. Осыған орай Сенат тың қау-
лы сымен және оның регламентi 
белгiлеген тәртiппен Айнұр Ар-
ғын бекова  ;леу меттік-мәдени 
даму және ғылым коми тетінің 
құрамына, ал Жанна Асанова 
Конституция лық заңнама, сот 
жүйесі және құқық қорғау ор-
гандары коми тетінің құрамына 
мүше болып сай ланды.

Сондай-ақ отырыс бары-
сында «Қазақ стан Республика-
сының кейбір заңнама лық акті-
леріне жайылымдарды пайда-
лану мәселелері бойынша 'зге-
рістер мен то лық тырулар енгізу 
тура лы» заң екі оқы лымда қара-
лып, мақұлданды. Бұл құжат 
жайылымдарды басқару және 
пайдалану саласындағы қолда-
ныстағы заңнаманы жетілдіруді 
к'здейді.

Бір топ Парламент депутаты 
баста ма шы болған осы заң ар-
қылы қолда ныстағы заңнамаға 
'згерістер мен толықтырулар 
енгізілді. Жаңа нормалар жайы-
лымдардың жетіспеу шілігіне 
қатысты ауыл тұрғын дарын 
алаң датып отырған проблема-
ларды шешуге ықпал етпек. Сол 
мақсатта жайы лымдардың 
тозуы мен ш'лейт тенуіне, 
аталған жер лердің сула нуына 
қарсы күрес шара ларын күшейту 
ұсы нылды. Бұдан басқа, жер-
гілікті атқарушы органдардың 
жер қатынастарын реттеу сала-
сындағы құзырет терін кеңейту 
к'з деліп отыр.

Атап айтқанда, заңда мал 
жаю үшін қажетті ауыл шаруа-

шылығы жануар лары санының 
жүктеме нормасын 20 пайыздан 
50 пайызға дейін ұлғайту ар-
қылы жайы лымдарды пайдалан-
бау критерийі күшей тіледі. Ха-
лықтың қажеттілігіне арналған 
жайылымдарды ауыл шаруа-
шылығы алқап тарының басқа 
түрлеріне ауыс тыруға да тыйым 
салынады.

Сонымен қатар Орман ко-
дексіне орман және табиғат 
қорғау мекемелерін жыл сайын 
әкімдіктерге мал жаюға және 
ш'п шабуға рұқсат етілген 
жайы  лымдар мен орман қоры 
туралы ақпарат беруге міндет-
тейтін түзету енгізілді.

Ауыл тұрғындарының мал 
жаюына арналған елді мекеннің 
айналасындағы жерлердің мәр-
те бесін күшейту үшін «Жайы-
лымдар туралы» заңға жазылған 
«қоғамдық жайылымдар» ұғымы 
да осы бағыттағы жаңашылдық-
тардың бірі екенін атап 'ткен 
ж'н.

«Соңғы жылдары ауыл тұр-
ғын дары арасында жайылым 
жерлер мәселесі жиі к'теріліп 
жүр. Осы 'зекті проблема ларды 
назарға алып, сенаторларымыз 
бірқатар заңнамалық 'згеріске 
бастама шылық жасады. Атап 
айтқанда, жайы лымдардың ха-
лыққа қолжетімділігін қамта-
масыз ету ге және оны ұтымды 
пайдалануға арналған жаңа 
ережелер топтамасы мақұл-
данып отыр. Сондай-ақ жердің 
құнарлығын сақ тауды к'з дейтін 
тың түзетулер енгізілді. Қарал-
ған заң жайылымдарды басқару, 
пайдалану саласындағы мемле-
кеттік саясатты жетілдіруге 
және елімізде ауыл ша руа шы-
лығын дамытуға 'з үлесін қо-
сады деп сенеміз», – деді Мәу-
лен ;шім баев.

ЖАЙЫЛЫМ МӘСЕЛЕСІ 
РЕТТЕЛЕДІ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� т�ра!алы!ымен 
палата отырысы �тті. Онда депутаттар жайылымдар 
және оларды тиімді пайдалану туралы за�ды +арады. 
Сондай-а+ отырыста К�лік министріні� сенатор ларды� 
депутатты+ сауалына ауызша жауабы ты�далды және 
Сенат депутаттарын палатаны� т/ра+ты комитеттеріні� 
+/рамына сайлау мәселесі +аралды.

@ңірдің мәслихат депутат-
тары мен және жұртшылы ғымен 
кездесуде саяси, экономикалық, 
әлеуметтік реформаларды іске 
асыруға, сондай-ақ облысты 
дамы ту дың келешегіне баса мән 
берілді. Палата Спикерінің ай-
туынша, к'здеген барлық мақ-
сатқа қол жеткізу үшін бірлескен 
кешенді жұмыс қажет. Мұндай 
тәсіл – еліміздің сапалы эко номи-
калық дамуының және азамат-
тардың әл-ауқатын арт тырудың 
кепілі.

« П р е з и д е н т і м і з  Қ а с ы м -
Жомарт Тоқаев Үкіметтің кеңей-
тілген отырысында әлеуметтік-
экономикалық даму, бюджет және 
салық саясатының тиімділігін 
арттыру салаларында атқарылуға 
тиіс маңызды міндеттерді белгілеп 
берді. Бұл басымдықтар депу-
таттар назарында болуға тиіс, 
сондай-ақ жұмыс барысында 

және Салық кодексін әзірлеу 
кезінде ескерілуі керек. Алдағы 
уа қытта ауыл шаруашылығын 
қар жыландыру дәйекті түрде арта-
ды. Ақмола облысы аграрлық сала 
дамыған 'ңір болғандықтан, 
мұндай бастама аймақ тұрғындары 
үшін ерекше маңызға ие. Мемле-
кет басшысы к'терген әлеуметтік 
саланы реформалау да ауқымды 
жұмысты талап етеді. Елдің игі-
лігіне арналған осы бағыттарда 
барлық мемлекеттік орган бірле-
сіп жұмыс істеуі керек», – деді 
Мәу лен ;шімбаев.

Сонымен қатар Сенат Т'раға-
сы экономиканы кешенді түрде 
ырықтандырудың негізгі басым-
дықтарына тоқталды. Бұл ретте 
ме м лекеттің экономикалық үд е-
ріс терге шамадан тыс араласуы-
нан бас тартудың, мемлекеттік 
сатып алу, мемлекет пен жекемен-
шік серіктестігі, құрылыс саласын 

реттеу жүйелерін 'згертудің мәні 
жоғары. Кездесуде Мемлекет бас-
шысының республикалық маңы-
зы бар жолдарды ж'ндеу және 
ин фрақұрылымды дамытуға қа-
тыс ты бастамалары да талқы лан-
ды. Олар 'ңірлердің 'ркендеуі 
үшін 'те 'зекті екені анық.

«Ел экономикасын дамытуда 
және елорданы ауыл шаруа шы-
лығы 'німдерімен қамтамасыз 
етуде Ақмола облысының маңызы 
айрықша зор. @ңірде тұрғын 
үйлер мен әлеуметтік нысан-
дардың, оның ішінде, ауылдық 
жерлерде мектептердің құрылысы 
қарқынды жүргізіліп жатыр. Де-
ген мен аймақта жетістіктермен 
қатар шешімін күткен проблема-
лар да бар. ;сіресе, инженерлік 
және энергетикалық инфра-
құрылымды жаңғырту мәселесі 
'те 'зекті. Щучинск–Бурабай 
демалыс аймағында экологиялық 
түйткілдер де жоқ емес. Біз 'ңір-
лердің мүддесін қорғайтын палата 
ретінде осы бағыттарда мәсли-
хаттармен байланысты арттырып, 
маңызды мәселелерді шешуге 
ық пал етеміз», – деді Мәулен 
;шімбаев.

АГРАРЛЫҚ БАСТАМАЛАР 
АЙРЫҚША МАҢЫЗҒА ИЕ

Сенат Т�ра!асы Мәулен �шімбаев А+мола облысыны� 
ж/ртшылы!ымен, жергілікті а+са+алдармен, жастармен 
және мәслихат депутаттарымен кездесті. К;н тәртібінде 
Мем лекет басшысыны� Жолдауда және =кіметті� ке�ей-
тілген отырысында берген тапсырмаларын іске асыру мәсе-
лелері, Сенатты� ��ірді дамыту!а ы+палы және палата мен 
мәслихаттарды� �зара іс-+имыл барысы тал+ыланды.

Мәжіліс Т�ра!асы Ерлан �ошанов Л.Гумилев атында!ы Еуразия /лтты+ университетінде 
«Бердібек Сапарбаев т/л!асы» атты республикалы+ !ылыми-практикалы+ конференция!а 
+атысты. Онда Б.Сапарбаевты� жа+ындары, +ызметтес серіктері мен шәкірттері, =кімет 
м;шелері мен Парламент депутаттары бас +осты.
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Мәжіліс Спикері Ерлан �ошанов-
ты� т�ра�алы�ымен бюро отырысы 
�тіп, алда�ы жалпы отырысты� к%н 
тәртібі на&тыланды. 

Депутаттарға әйелдердің құқықтары 
мен балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету мә се лелері бойынша заң жобасын 
бірінші оқы лымда талқылау ұсынылады. 
Құжат Мәжіліс депутаттарының бастама-
сымен Мемлекет басшысының отбасылық 
және тұрмыстық салалардағы зорлық-
зомбылықты қыл мыстық жауапкершілікке 
тарту және кәме летке тол мағандарға қа тыс-
ты зорлық-зомбылықтың кез келген түрі 

үшін жазаны қатаңдату туралы тап сыр-
масын орындау мақсатымен әзір ленді.

Сонымен қатар ақпаратқа қол жеткізу 
және қо ғам дық қатысу мәселелері бойын ша 
заң жо ба сы да бірінші оқылымда қара лады. 
Бұл мү ге дек тігі бар адамдардың ақ па  ратқа 
қол жеткізуін қамтамасыз ету тетік  тері мен 
құрал дарын бекі теді және ақ  па рат қа қол 
жет кізуді қамтамасыз ету сала сындағы мем-
ле кеттік бақылауды кү шейтеді.

 Сондай-ақ Мәжіліс комитеттері кей бір 
заң намалық актілерге оларды Консти туция 
нормаларына сәйкес келтіру туралы және 
құқық қорғау қызметі туралы заң жобаларын 
қарайды.

ЗОРЛЫҚ-ЗОМБЫЛЫҚҚА 
ЖАЗА ҚАТАҢДАЙДЫ

Алматыда �ткен Мәжіліс жанын-
да�ы �о�амды& пала таны� отыры-
сында «'ылым және технологиялы& 
саясат туралы» за� жобасы мен 
о�ан ілеспе т%зетулер тал &ыланды. 
Жиын әл-Фараби атында�ы �аза& 
;лтты& университетінде �тті. 

Палата т(рағасы Айдос Сарым аталған 
заң жобасы Мемлекет басшысының Жол-
дауын жүзеге асыру аясында әзірленгенін 
және қазір Мәжілістің қарауында екенін 
айтты. «Ғылым туралы» және «Ғылыми 
және ғылыми-техникалық қызмет нәтиже-
лерін коммерцияландыру туралы» заңдар 
(зектілігін жоғалтқан соң осы заң жобасын 
дамыту қажет тілігі туындаған. Бірақ оларды 
механикалық түрде бір құжатқа біріктіру 
мүмкін емес.

– Мәселенің бірі – жас кадрларды 
ғылыми қызметке тарту. Сонымен қатар 
ғылымды қаржыландыруды жетілдіру қажет, 
мемлекеттік тетіктер сынға қалып отыр. 
Басқа да проблемалар бар. Негізгі заң жо-
басын талқылап, қай салалар қамтыл-
мағанын анықтап, (з ұсыныстарымызды 
ортаға салуға мүмкіндігіміз бар, – дейді 
А.Сарым.

Ғылым және жоғары білім вице-минис-
трі Дархан Ахмед-Заки заң жобасының 

ережелеріне қысқаша тоқталды. Оның ай-
туын  ша, құжат Ұлттық ғылым ака демия-
сының трансфор мация сымен ғылымды 
басқару жүйесінің құрылымын жетілдіріп, 
ғалым дарды әлеуметтік қолдау пакетін 
кеңейтеді. Сондай-ақ ғылыми-зерттеулердің 

негізділігі мен технологиялық дайындығын 
бағалаудың, ғылыми-техника лық ақпаратты 
жинау мен (ңдеудің және талдаудың жаңа 
тетіктері енгізіледі.

 6з кезегінде Мәжіліс депу таты, жұмыс 
тобының жетекшісі Таңсәуле Серіков заң 

жобалары бойынша қазіргі нәтижелері 
туралы айтты. Ол бұған дейін үш отырыс 
(ткізіліп, онда 100-ге жуық норма қарал-
ғанын айтты.

Баяндамалар тыңдалғаннан кейін 
Қоғамдық палата мүшелері мен басқа да 
отырысқа қатысу шы лар (з пікірлерімен, 
ұсыныс тарымен б(лісті. Қоғам қайраткері 
Айжан Сқақова ғылыми-техника лық қызмет 
нәтижелерін коммер цияландырудың тиімді 
тетіктерін пысықтау қажеттігін атап (тті. 

– Іс жүзінде қолданыстағы заң ның 
нақты жұмыс істейтін те тіктері жоқ. 
Ғылыми-техникалық қызмет нәтижелерін 
коммер цияландыруға қатысушылардың 
біліктілігін арттыру және қайта даярлау 
бағдарламалары бар, тек біліктілікті арттыру 
ғана қажетті нәтиже бермейді. Ғылыми-
зерттеу жұмыстарынан коммер циялан-
дыруға к(шудің маңызды кезеңі ретінде 
жұмыс механизмін құру қажет, – деді Айжан 
Сқақова.

Ғылым саласындағы заңна маны 
жетілдіру бойынша бастама ларды сарапшы 
Ерлан Смайылов, М.Нәрікбаев атындағы 
КАЗГЮУ университетінің доценті Мүсілім 
Хасенов және (зге де мамандар с(з с(йледі. 
Заң жобаларын бірінші оқылымға дайындау 
бойынша тал қылау жұмыс тобының оты-
рыс  тарында жалғасады.  

ҒЫЛЫМДЫ ҚАРЖЫЛАНДЫРУ МАҢЫЗДЫ

«Кешеннің к(бі жойыл-
ған, енді бірі бастапқы кел-
бетінен қат ты ауыт қыған, 
тарихи орындарды қала-
уын ша (згерткен. Сол си-
яқ ты сансыз баптар мекені 
Сайрамда қастерлі орындар 
қараусыз жатыр. VIII-IX 
ғасырдан қалған к(не қо-
рым ның бір шетін базар 
ба сып барады. Бағзы Ис-
фид жабтан жет кен Иб ра-
һим ата, Қарашаш ана, 
Қызыр хазірет сияқты та-
рихи-рухани нысандарды 
сақтау қажет. Сондықтан 
к(не Сайрам мен Созақтағы 
рухани ескерткіштерді сақ-
тау ісін Түркістандағы «Bзі-
рет Сұлтан» қорық-мұра-
жайына тапсыруды ұсына-
мыз», – деді сенатор.

Дархан Қыдырәлі елі-
міз дегі рухани ескерткіш-
терді қорғауға ерекше назар 
аудару қажеттігін  және 
олар біздің мұрамыз бен 
тарихымыз екенін атап (тті.

«Ұлттың иммунитетін 
қа  лып  тас тыра тын рухани 
орындар та ғы лым мектебі 
бо луы керек. Ға сыр лар 
бойы қалыптасқан ру ха ни 
қалқанымыз – діңгекті дәс-
түр мен ру хани бұлақ к(з-
дері зерде лене бастаса, дес-
 труктивті теріс ағым дар дың 
жолын жа  буға сеп  те седі. 
Тарихи кешен дер ді ұлт тық 
бренд ретін де ЮНЕС КО -

ға  ұсы ну ісін жү йе леп, же-
дел  дету қа жет. Мемлекет 
басшы сы 2019 жылы елі-
мізді руха ни-эт но  графия-
лық туризмінің орта лығына 
айнал дыруды тапсыр ғаны 
белгілі. Сон дық  тан киелі 
мекендерді мемле кет қа-
рауы на алу, заңды қатайту, 
ин фра құры лым ды да мыту 
қажет деп ойлай мын», – 
деді депутат.

ТАРИХИ ОРЫНДАРДЫ 
САҚТАУ КЕРЕК

Елімізде ;лтты� рухани ба�дарына айнал�ан және халы&&а &ор�ан 
бол�ан к�пте ген киелі орын бар. Дархан �ыдырәлі осы ба�ытта�ы ж;-
мыс тарды к%шейту &ажет еке нін айтты.



апта
№19 (4413)
17 А�ПАН 2024 СЕНБІ4 КӨКЕЙКЕСТІ

Президент мемлекет м�д десін, 
�о �ам ны� с�ранысын және медиас-
фера ны� даму �рдісін ескере оты-
рып, ме диа за�наманы �айта �арау 
туралы тап сырма берген болатын. 
Со�ан бай ланысты «Масс-медиа 
туралы» за� жобасы әзірленіп, Мәжі-
лісті� бірінші о�ылымында ма��л-
данды. 

Бұл туралы Мәдениет және ақпарат 
ми  нистрлігінің кеңейтілген алқа отыры-
сында министр Аида Балаева мәлімдеді. 
Сонымен бірге министрліктің 2024 жылға 
арналған жұмыс жоспарын да к!пшілік 
алдында жа риялады.

Іс-шараға Парламент депутаттары, 
«AMANAT» партиясы мен зиялы қауым 
!кіл дері, ҚХА, ҮЕҰ, жастар ұйымдары, 
БАҚ !кілдері де қатысты.

«Министрлікті құру барысында, Мем-
лекет басшысы Үкімет алдына ауқымды 
мін деттер қойды. Атап айтқанда, бәсекеге 
қабі летті, жаһандық контексте бірегей мә-
дениетін сақтаған ұлттық болмысымызды 
қалыптас тыру арқылы мемлекет пен қо-
ғам ның үйле сімді дамуын, ішкі идеоло гия-
лық және сырт қы имидждік әлеуетін, 
аза маттарымыздың ел ертеңіне сенімділігін 
қам тамасыз ету. 3рине, осындай стратегия-
лық ірі міндеттің үдесінен шығу үшін біз 
министрлік құзыретіндегі барлық сала мен 
бағыттардағы жоспарымызды сараптап, 
жаңа деңгейге к!тердік», – деді Аида 
Балаева.

Сонымен қатар министр биыл к!птеген 
жаңа жоба мен бастама жоспарланып 
отыр ғанын да атап !тті. Оның айтуынша, 
елімізде мәдениет пен ақпарат саласында 
біршама тың !згеріс байқалып, сала ма-
мандарына қолдау к!рсетіледі. 

«Біз алғаш рет 8 тілде таратылатын 
«Мә   дениет» онлайн-порталын іске қоса-
мыз. Жаңа портал арқылы мәдени құнды-
лық  тарымызды ел аумағында ғана емес, 
шетел аудиториясына да насихат етуді 
мақсат етіп отырмыз. Оның негізгі міндеті 
– әрбір қы зығушы үйден шықпай, т!л 

мәдениетіміздің барлық жауһарын тануға, 
аралауға – музей, кітапхана, театр, ұлттық 
кино, к!рмелер, рухани қорықтар, ұлттық 
музыканың алтын қоры мен заманауи 
әуездің жаңа үлгілерімен та нысуға жағдай 
жасау. Мұндай жобалар әлем дік тәжірибеде 
!з тиімділігін баяғыда-ақ к!р сеткен. Мә-
селен, күніне 50 мың адам кі ре тін «Лувр» 
музейі онлайн кеңістікте 10 мил лион 
«виртуалды туристі» қабылдайды», – деді 
министр.   

Аталған порталда еліміздің тарихы мен 
мәдениеті араб, ағылшын, қытай, орыс, 
түрік, француз, испан, түрік, қазақ тілде-
рінде насихатталмақ. Қазақстан мәдение-
тінің түрлі саласына арналған б!лімдерде 
таланттар, елдің даму мүмкіндіктері, театр 
қойылым дары, киноиндустрия, мұражай, 
кітапхана, мұрағат туристік орын, қол!нер, 
сондай-ақ Қазақстанның сәулет !неріндегі 
жетістіктері туралы ақпараттар ұсынылады.

3лемдік қоғамдастық назарын Қазақ-
стан ның мәдени мұрасы мен сан қырына 
аудару үшін бұл сайтты ашу аса маңызды 
қадам болмақ. Бұл жоба 2024 жылдың 
1 наурызында жүзеге асатындығы да белгілі 
болды. 

Министрдің мәлімдеуінше, былтыр 
елімізде 44 мәдениет нысаны салынып, 
250-ден астам ғимарат күрделі ж!ндеуден 
!ткі зіл ген екен. Одан б!лек, мәдениет қыз-
мет  кер лерінің жалақысы 45%-ға !скен. 
Сон дай-ақ соңғы 30 жылда алғаш «Халық 
әр тісі» құр метті атағы 8 мәдениет қайратке-
ріне табыс талған. Бұл да мәдениет саласын 
қолдаудың бір басымдығы. 

Былтырғы жылға қорытынды жасап, 
ал да ғы жоспарын пысықтау барысында 
ми нистр Аида Балаева «Биылғы жылдың 
ең маңызды оқиғасы – Қазақстандағы 
бейбіт шілік пен ынтымақты бейнелейтін 
«Бірлік» ансамблінің құрылуы», – деді. 
Қазір «Ақ жауын» ансамблінің республи-
калық мәр те бесін қалпына келтіру мәселесі 
де назарға алынып отыр. 

«Биылдан бастап мемлекеттік қолдауға 
үміткер киножобаларды конкурстық 
іріктеу ережесі !згерді. Атап айтқанда, 

Ұлттық ки ноны қолдау орталығы алдымен 
сцена рий лерді қабылдап, үздіктерді сарап-
тама ке ңе сінен іріктейтін болады. Ұлттық 
мүддемізге, идео логиямызға сай келетін 
басым тақырып тар бекітіліп, жақын арада 
жаңа форматтағы конкурс жарияланатын 
болады», – деді министр.

Қазір халық арасында отандық киноин-
дус трияға байланысты сан алуан пікірдің 
тарап жүргені шындық. Кино түсірдік екен 
деп ойға келген дүниені қисынсыз экранға 
шығару үрдісі белең ала бастағаны тағы рас. 
Жоғарыда министрдің !зі айтып отырған 
ереже осындай келісімсіз дүниенің тал-
ғаммен жүйеленетін аңғартса керек. 

Одан б!лек, телеарналарда балалар 
контенті, экологиялық мәдениет, қара-
пайым еңбек адамы, ұлттық дәстүр, тәрбие, 
мүм кіндігі шектеулі азаматтарға қолдау 
к!рсету секілді !зекті тақырыптарға ба-
сым дық беріл мек. Қазақта «3дебиет – 
ардың ісі» деген с!з бекер айтылмаса керек. 
Бұл ұғымға адалдық танытып келе жатқан 
талай жан бар. Мемле кеттік тапсырыспен 
шығатын кітаптар мен сатып алынатын 
жазбалар саны жылдан жыл ға артып келеді. 
Қазір жас ақын-жазушыларды қолдау 
мақсатында министрлік жанынан әдеби 
клуб құру жоспарланғаны туралы да айтып 
!ткен, Аида Ғалымқызы мәдениеттің ажы-
рамас бір сағасы әдебиет саласына да 
ерекше қамқорлық танытылатынын баян-
дады. Осыған байланысты былтыр жалпы 
әдебиет сүйер қауым үшін министрлік та-
ра  пы нан біршама ізгі бастама қолға алы-
нып, нәтижелі орындалған болатын. Олар-
дың қатарында Ұлттық «Айбоз» әдеби 

сыйлығы табысталды. Алғаш рет «Қазақ-
стан ның халық жазушысы» атағы 6 адамға 
берілсе 134 кітап 346 мың данамен жарық 
к!рген. Алдағы уақытта да бұл үрдіс кезең-
ке зеңімен жүзеге асатыны айтылды. 

Eз кезегінде Қазақстан Жазушылар 
ода ғы ның т!рағасы Мереке Құлкенов, 
«Мәде ниет туралы» заңға «баспа және 
әдеби редак тор» деген тармақты енгізіп, 
министрге осы мамандықтың мәртебесін 

к!теруді ұсынды. Аида Балаева әдебиет 
дамымай, басқа са ланың дамуы мүмкін 
емесін айта келе, ұсы ныстың назарға 
алынатынын жеткізді. 

«Креатив хабтар – қоғамды рухани !р-
кендеуге бастайтын креаторлардың тамыр 
жаятын жері. Бұл жерде адамзатқа ортақ 
мәдени құндылықтар !мірге келеді. 
3лемдік кретив индустриядағы хабтардың 
р!лін зер делей келе, 2019 жылы елдегі 
алғашқы креатив хаб, әлеуметтік-мәдени 
кеңістік – ÓzgeEpic құрған болатынбыз. 
ÓzgeEpic креа тив хабы қазір Алматымен 
қатар мәдени аста намыз Түркістан қала-
сында және бас қала Астанада !з жұмысын 
жүргізіп жатыр. Былтыр министрлік дін 
саласындағы мемле кет тік саясатты дамы-
ту дың 2028 жылға дейінгі тұжырымдамасын 
әзірледі. Қоғамдық ке ңесті үйлестіру орта-
лығын ашты. Биылға да ау қымды жоспар 
бекітті. Енді министрлік ар хив саласын 
түгел цифрландыру, 7 тілде тара латын 
«Мәдениет» онлайн-порталын іске қосу 
және кадрларды даярлау алгоритмін рет ке 
келтіру міндетін алға қойды», – деді алқа 
отырысында с!з алған «Тіл-Қазына» ұлт-
тық ғылыми орталығының бас директоры 
Мақпал Жұмабай. 

Сонымен бірге алқа отырысында ми-
нистр мәдениет пен руханияттың шекарасы 
бол май тынын еске сала отырып, заман 
ағы мы мен қоғам талабына сай заңнама 
тал аптары орындалуы керегін баса айтты. 
3дебиет, мә дениет, руханият саласы қыз-
меткерлерінің статусын биіктете отырып, 
саясаттың қол жаулығы болмауы керегін 
тілге тиек етті.  Соны мен бірге кез келген 

рухани құндылық тар ға аса жауапкер-
шілікпен қарауға шақырды. Осы рухани 
құндылықтардың бір саласы – ономастика. 
Министр ендігі жерде ономастика сала-
сында рушылдық пен туыстық мәселесі 
болмайтынын, керісінше бұдан былай елге 
белгілі тұлғалар мен еңбегі сіңген жандар 
насихатталатынын жеткізді.

Бердібек ҚАБАЙ

ТӨЛ МӘДЕНИЕТІМІЗДІҢ ЖАУҺАРЛАРЫ 
КЕҢІНЕН НАСИХАТТАЛАДЫ
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А�Ш-ты� 2023 жыл�ы зерт-
теуіне сәйкес, жасанды интел-
лект (ЖИ) жыл сайын 4 трил лион 
доллардан астам табыс әкелуі 
м%мкін. Ал 2030 жылды� ба-
сында ЖИ жа&анды' эконо-
миканы� жетекші драйверіне 
айналады және адам е�бегіні� 
60-70%-ын автоматтан ды рады.  

Google China бұрынғы прези-
денті Кай-Фу Ли және фантаст-
жазушы Чен Цюфан сияқты бір қатар 
футуролог «молшылық» немесе 
«тапшылықтан» кейінгі дәуір дің 
пайда болуы туралы ай тады. Олар-

дың негізгі логикасы жа санды ин-
тел лект бүгінде шешіл мейтін мәсе-
лелерді шеше алатыны на байла-
нысты. Мысалы, ол адамзат үшін 
қолайсыз  климаттық )згеріс терге 
т)теп беруге к)мектеседі және )р-
кениетімізге қуат беретін энер гия-
ның құнын түбегейлі т)мен детеді. 

Қазақстанда жасанды интеллект 
тетіктерін және біздің елімізде жа-
санды интеллекттің даму перс пек-
тиваларын нақтылау қажет. Біз қа-
зірдің )зінде әлемнің озық елдерінде 
басталған ЖИ кең ауқымды қол-
дану ды түсіну, тұжырымдамалау, 
реттеу және стратегиялық жоспар-

лау процесінің бастапқы кезеңінде 
тұрмыз.

Біріншіден, ел нарығында ЖИ 
қолданудың нақты түсінігі мен стра-
тегиясы әлі жоқ. Сонымен қатар 
Қазақстанда қазірдің )зінде ЖИ-ді 
әртүрлі салада: медицинадан бастап 
білім беру саласына дейін, тіпті 
саясатта қолдану мысалдары бар.

Екіншіден, әлемнің к)птеген 
еліндегідей Қазақстанда адамның 
жасанды интеллектпен әрекеттесуін 
реттеудің нақты нормалары мен 
ережелері жасалмаған.

Үшіншіден, егер біз құрамдас 
б)лігі болып табылатын жаһандық 
экономика құрылымындағы ЖИ-
дің бұлтартпастығы мен ауқымы 
туралы айтатын болсақ, бұл маман-
дарды дайындау, қайта даярлау 
мәселесін алға тартады.

Т)ртіншіден, бұл ғылымға және 
ЖИ-ге қатысты мәселелерді қамти-
ды, оған )те ауқымды сұрақ тар – 
ЖИ-ге қатысты теориялық зерттеу-
лер ден бастап қолданбалы ұсыныс-
тар ды әзірлеуге пәнаралық к)зқа-
рас қа дейінгі проблемалар кіреді.

Еркін ТҰҚЫМОВ,
Қазақстанның стратегиялық 

зерттеулер институты директоры

К;ктемгі су тас'ыны а'т;бе-
лік терді жыл сайын әбігерге 
салады. Осы орайда «AMANAT» 
партиясыны� ба'ылау комис-
сиясы тас'ынны� алдын алу 
және болдырмау ба�ытында 
ж%ріліп жат'ан ж?мыстарды ба-
'ылап, комиссия отырысында 
тал'ылады.  

Ақт)бе облысының Т)тенше 
жағдайлар департаменті қала және 
аудандық әкімдіктерімен бірлесе 
отырып, су тасқынына қарсы дайын-
дық жұмыстарына кіріскен. Депар-
тамент бастығының орынбасары 
Саид Молдақараевтың айтуынша, 
осы кезге дейін инженерлік жұмыс-
тар жоспарында к)зделген 103 іс-
шараның 75-і іске асырылыпты. 
Бұдан басқа 36 іс-шарадан тұратын 
Жол картасы бар. Оның бүгінде  17-
сі ғана орындалған. 

Қазір облыс бойынша су басу 
аймағына жататын 36 елді мекен бар. 
Оның 11-ін су басу қаупі жойылып, 
10 елді мекенде қауіп сейілген. 
Алайда 15 елді мекенді су басу қаупі 
әлі басым екені айтылды. 

– Су тасқыны жағдайы күрде-
ленген кезде әкімдікпен бірлесіп, 350 
техника, 66 жүзу құралдары, 236 
мотопомпа азаматтық қорғау қыз-
меттерінің күштері мен құралдары 
дайындалды. Жанар-жағармай, 
инерт ті материалдар мен құм қаптар 
қоры жиналған. Сыйымдылығы 15 
мыңнан асатын 87 орналастыру 

пункті әзірленді, – деді департамент 
бастығының орынбасары.

Ақт)бе қаласы әкімінің орын-
басары Жұлдызбек Бисембин қала 
аумағынан қар шығару жұмыстарын 
баяндай келе, қараша айынан бастап 
180 мың текше метр қар арнайы 
полигондарға тасылғанын жеткізді.  

– Қала аумағында жалпы ұзын-
дығы 61 шақырым еріген және жаң-
быр суын )ткізетін арық жүйесі бар. 
Оның 53 шақырымы ашық жүйе, ал 
6 шақырымы жабық суағарлар 
болып табылады. Сонымен қатар 
45 дре наждық-жинақтау құдығы, 
5 сорғысу айдау бекеті бар, – деді 
Ж.Бисембин. 

Жиында )зге де мәселелер 
анықталды. Мәселен, Елек, Қарғалы 
)зендерін кеңейту, түбін тереңдету 

барысында ағаштарды кесу үшін 
Үкімет жанындағы қоршаған ортаны 
қорғау комитетінен рұқсат алу керек. 
Бұл жұмысты қиындатып, біраз 
уақытты шығындаған к)рінеді. 
Сондай-ақ мұздарды жаруға б)где 
компаниялар тартылып отыр. 
Олармен жазбаша келісімшарт та 
жоқ. Бақылау жұмыстары барысында 
комиссия мүшелеріне су қой ма-
ларындағы дамбалардың қолданылу 
мерзімін айғақтайтын құжаттарды 
немесе сертификаттарды ешкім к)р-
сете алмаған. Олар дың жарамдылы-
ғына еш кім кепілдік бере алмайды. 
К) терілген мәселе лерге орай пар-
тиялық бақылау комиссиясы тара-
пынан құзыретті органдарға ұсы-
ныстар беріліп мә селелердің тез 
арада ше шімін табу талап етілді.

�ызылорда облысында «AMANAT» партиясыны� 
2023-2027 жылдар�а жоспарлан�ан «Халы'пен бірге!» 
атты сайлауалды ба�дарламасы ая сында ат'арыл�ан 
ж?мыстар жетер лік. C�ірде аталмыш ба�дарламаны 
на'ты ж%зеге асыруды� арнайы Жол картасы әзірленіп, 
о�ан 'ажетті 'ар жы да 'арал�ан. Соны� негізінде 115 
іс-шара бекітіліп, кезе�-кезе�імен ж%ргізілуде. Б?л 
жайында 2023 жыл �ы ат'арыл�ан ж?мыстар 'орытын-
дысы бойынша БА� ;кілдеріне берген брифингте пар-
тияны� облыс ты' филиалы т;ра�асы Наурызбай Бай-
'адамов мәлімдеді. 

Брифингте филиал т)рағасы партия ның сайлауалды 
бағдарламасының мән-маңызына кеңінен тоқталды. Аталмыш 
бағдарлама сайлаушылардың ұсыныс-пікірі негізінде арнайы 
әзірленген. Нәти жесінде, былтыр жоспарлы іс-шаралардың 95 
пайызы орындалып отыр. 

«Jткен жылы Жол картасы бойынша 115 іс-шараның 109-ы, 
яғни 95 пайызы орындалып, бесеуі орындалу сатысында тұр. 
Сонымен бірге жыл қорытындысында 1 шара орындалмай қалды. 
Атап айтқанда, «Байқоңыр қаласындағы сумен жабдықтау және 
су бұру жүйелерін қайта жаңғырту» жобасының мемлекеттік 
сатып алу кон курсы қорытындысына шағым келтіріліп, сот 
процесі ұзаққа созылып кетті. Соның салдарынан б)лінген 
қаржы игерілмей қалды. Жол картасын іске асыру барысын да 
биліктің партия алдындағы жауап кер шілігін арттыру бойынша 
Партиялық ба қылау комиссиясының жұмыстары жаңа бағытта 
жүргізілуде. Алдағы уақытта ат қарылуы тиіс жоспарлы жұмыс-
тарды ши рата түсетін боламыз», – деп мәлімдеді Наурызбай 
Байқадамов.

Жалпы, есепті кезеңде партияның қо ғам дық қабылдау 
б)лмелеріне азамат тардан 4 484 )тініш тіркеліп, олардың 3 179 
)тініші оң шешілді. 1 256 мәселе бойынша нақты кеңес берілген. 
Мұнымен қоса, шалғай елді мекендерде 16 мобильді қабылдау 
)тіп, оларда 184 мәселе қаралып, 76-ы оң шешілген. Сондай-ақ 
партияның «Құқықтық к)мек» жобасы аясында )ткен 134 
қабылдауда 367 мәселе қаралған. Нәтижесінде, 244 тұрғынға 
кеңес беріліп, 104 тұрғынның құқығын қорғау бойынша 
сүйемелдеу шаралары жүргізілген. 

  Негізінен, қоғамдық қабылдауларда к)терілетін мәселелердің 
басым б)лігі әлеуметтік қолдау бағытын қамтиды. Атап айтқанда, 
азық-түлік және қаржылай к)мек, жұмыспен қамту мен еңбек 
қаты нас тары, тұрғын үй-коммуналдық шаруа шылығы және 
инфрақұрылым бағытында мәселелерін айтып келушілер қарасы 
қалың. Сол сияқты денсаулық, білім беру бағытында шағымын 
айтушылар да аз емес. Филиал т)рағасы тұрғындардың ұсы ныс-
пікірлері мен )тініштері ескерусіз қалмайтынын жеткізді. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ЖАСАНДЫ ИНТЕЛЛЕКТ 
ТЕТІКТЕРІН НАҚТЫЛАУ ҚАЖЕТ

ТАСҚЫНҒА ТАСТҮЙІН ДАЙЫН

БАЙҚОҢЫРДЫҢ 
ИНФРАҚҰРЫЛЫМЫ 
ДАМИДЫ
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Қазақстан – донорға 
жарымаған ел. Денсаулық сақтау 
министрлігінің мәліметінше, 
донорлық қанға деген 
қажеттіліктің жоғары дәрежесіне 
қарамастан, республикада 
донорлық белсенділік деңгейі 
1 000 адамға шаққанда 13-
14 адамнан аспай тұр. 
Салыстырар болсақ, АҚШ-та 
мың тұрғынға орта есеппен – 60, 
Еуроодақ елдерінде 40 донордан 
келеді. Салдарынан, жазатайым 
жағдай, т$тенше оқиға бола 
қалса, біздің дәрігерлер 
сырқаттардың туған-туысынан, 
қоғамнан қан тапсыратын 
адамдарды іздеп табуды сұрауға 
мәжбүр. ДОНОР АҚЫСЫ

ДӨНЕР ҚҰНЫНАНЖҮДЕГЕН ДОНОР ЖАЙЫН 
КІМ ОЙЛАЙДЫ?

Елде жыл сайын шамамен 
400 мың қан құю процедурасы �т-
кі зіледі. Бұл үшін 200 мыңнан 
астам адам қан тапсыруы керек. Ақ 
халаттылардың азаматтардан до-
нор болуды үнемі �тінуінің бір 
се бебі де осы. "йткенмен, үш және 
одан к�п рет қанын берген 18 мың-
дай адам ғана тіркеліпті. Оның 
ішін де «Құрметті донор» атағына 
небәрі 100 қазақстандық ие. Яғни, 
олар 40 реттен артық қан тап-
сырған. 

Донорлар санының азайып 
кетуінің себебін Денсаулық сақтау 
министрлігінің сарапшы лары 
атады. 

Біріншіден, бұрынғы кездері 
елімізде «Құрметті донор» атағы 
бо латын. Ол азаматтарға тиісті т�с-
белгісі, материалдық жеңіл дік тер 
мен преференциялары беріле тін. 
Қоғамдық к�лікте тегін жүре  тін. 
Олардың мәртебесі де заң жүзінде 
бекітілді. Посткеңестік кеңістіктегі 
к�птеген елде сақ   талған бұл атақ 
бүгінде Қа зақстанда жойылды. 
Осылайша, іс жүзінде билік үшін 
енді до норлар – құр   метті тұлға 
санал май ды. Донор лардың әлеу  -
меттік мәр тебесі бел гісіз.

Екіншіден, сала мамандарының 
аттай қалап сұрауымен донорларды 
«Денсаулық сақтауды дамытуға қос-
    қан үлесі үшін» т�сбелгісімен мара-
  пат    тауға рұқсат етілді. Бірақ бұл тетік 
те жұмыс істемейтін к�рі неді. 5йт   -
кені министрлік сарап шыларының 
түсіндіруінше, бұл мем  лекеттік наг-
 раданы алу үшін донорларға ден   -
саулық сақтау қыз меткерлерімен 
бә секелесуге тура келеді. 

Қазақстанда тек мемлекеттік 
медұйымдарда 277 306 медицина 
қызметкері жұмыс істейді, оның 
ішінде 79 мыңнан астамы – дәрі-
гер, қалған 198 мыңы – орта меди-
цина персоналы. Ендеше ауыз екі 
тілде айтқанда, бұл салада «конкурс 
үлкен»: аталған 1 т�с белгіге бір-
неше ақ халатты таласады. 

Ал «Денсаулық сақтауды дамы-
туға қосқан үлесі үшін» марапа-

тының саны тым шектеулі, сал -
дарынан онысы донор түгіл, ден-
саулық сақтауды дамытуға сүбе лі 
үлес қосып жатқан кәсіби ма ман-
дарға тимей қалады. Аты бар, заты 
тапшы марапат. С�йтіп, бойында 
бұлқына аққан асыл қа нын �зге  -
лерге сыйлаған қарапайым аза  -
маттар құрмет-қошеметтен к� біне 
қалыс қалады. 

Үшіншіден, Қазақстанда қан 
донорларына берілетін �темақы 
�те т�мен: 0,25 АЕК-ті немесе 
2024 жы лы бар-жоғы 923 теңгені 
құ  райды. Бұл сомаға мейрамхана, 
дәмхана түгіл, асханада да түстене 
алмайсыз. Еріктілердің бірі айт-
қан дай, «донор құны д�нер құны-
нан арзан болып тұр».

Бұл ретте Қазақ тамақтану ака-
демиясының ұсынымдарына сәй-
кес, донорлар қан тапсырған күні 
азық-түлік жиынтығының жалпы 
қуаты 4 790 ккал болатын тамақ 
ра ционын алуы тиіс. Азық-түлік 
бағасын зерделеу кезінде алынған 
деректер бойынша осынша кило-
калорийге қол жеткізу үшін кем 
дегенде 5 мың теңгеге тамақтанған 
ж�н. 

5з қалтасынан ақшасын шы-
ғындамай, мемлекеттің берген 
тиын-тебеніне ғана тамақтанса, 
қа зақстандық донор – әлемдегі ең 
арығы, жүдеп-жадағаны болар еді.

:ЛЕМДІК ҮЛГІНІҢ 
ҰЛАҒАТЫ ҚАНДАЙ?

Озық елдер қан тапсыратын 
адамдарын алақанға салып аялап, 
ардақтап, сақтайды. Оларда ерікті 
донорлықты қажетті деңгейде ұс-
тау және дамыту үшін заң жүзінде 
донорларға арналған қаржылық 
және басқалай к�термелеудің к�п-
 теген шарасы қарастырылған.

Мысалы, Германия мен Аус-
трия да �теусіз қан донорларының 
к�лік және басқа шығыны �теледі, 
олардың қолына 25-тен 50 еуроға 
дейін ұстатылады. Чехияда до нор-
лар үшін салық жеңілдіктері ұсы-

нылады, 
д о н а ц и я  ү ш і н 

10 еу     ро алады, бірақ жылына 
70 еуродан аспауы керек. Фран  -
цияда, Шве цияда, Венгрияда 
к�лік шы ғындары �теледі.

Басқаны айтпағанда, к�рші 
Ресейде, соның ішінде Мәскеуде 
бір рет қан тапсырғандарға – 
2 381 рубль (13 мың теңгедей), 
п л а з м а  т а п с ы р ғ а н д а р ғ а  – 
4 464 рубль (шамамен 24,5 мың 
теңге), тромбоцит тапсырған -
дарға – 10 416 рубль (57 мың тең-
гедей) т�ленеді. Бұл соғыс қажетті-
лікте рімен түсіндіріледі.

Америка бәрінен асып түсті. 
Bloomberg-тің жазуынша, онда қан 
плазмасын жинау к�лемі соңғы 
онжылдықта екі еседен астамға 
�сіп шыға келді. Нәтижесінде, Құ-
рама Штаттар адам �мірін сақтай-
тын бұл медициналық �німді жет-
кізу ж�нінен алдыңғы орынға 
шықты. 

Дүниежүзінде эпидемиялар, 
т�тенше жағдайлар, табиғи, тех-
ногенді апаттар, соғыстар және 
қарулы шабуылдар санының күрт 
�суі құйылатын қанға, плазма не-
гізіндегі медикаменттерге деген 
сұранысты күрт арттырды. Бұл 
қажеттілікті қанағаттандыру үшін 
Америкада Grifols сияқты компа-
ниялар қан плазмасын бір рет 
тапсырғандарға 70 доллардан 
т�леуге дейін баруда. 

Еуропалық Grifols АҚШ-тың 
32 штатында қан жинау бекеттерін 
ашты: олар тіпті сауда орталық  -
тарында орналасқан. Жалақысы 
т�мен жұмысшылар, несиесін 
т�леуден қиналған тұрғындар, қал-
та ақшасы �міріне, ойын-сауығына 
да жетпейтін студенттер және бас-
қасы – осындай пункттердің тұ-
рақты клиенті саналады.

Қан тапсырғанға қарағанда, 
сұйық плазма тапсыру адам ағза-

сын сонша қатты аздырмайтын 
к�рінеді, сондықтан сау амери  ка-
лықтар немесе мигранттар плаз -
маны екі аптада бір рет тапсыра 
бе ретін к�рінеді. "р жолы 70 дол -
лардан алу олар үшін табыстың бір 
қайнарына айналған.

Бұлардың аясында Қазақ  стан-
ның донорларға 923 теңгеден беруі 
мазаққа к�бірек ұқсайды. 

ҚАННЫҢ ҚҰНЫН 
ҚАРЖЫГЕР ТҮСІНБЕЙДІ
Денсаулық сақтау министрлігі 

қазіргі кезеңде донорларға бері-
летін �темақының тым аздығын 
және олардың әлеуметтік мәрте бе-
сінің анықталмауын «күрделі 
мәселе» деп атады. Салдарынан, 
қан тапсыратын �теусіз донор-
лардың ағыны сұйылып барады. 

Сондықтан министрліктің бай-
ламынша, «донорларды қан тап-
сыруға ынталандырудың ма ңызды 
нысандарының бірі – ақшалай 
�те мақыны к�теру». 

Осы орайда Денсаулық сақтау 
ми нистрлігі «Қан мен оның компо-
ненттерін донациялауды �теулі 
н е гізде орындайтын донорларға 
т�ленетін т�лемдердің қағида ла-
рын, �лшемшарттарын және 
м�лшерін, сондай-ақ қанды және 
(немесе) оның компоненттерін 
донациялауды �теусіз негізде жүзе-
ге асырған донорға берілетін тегін 
тамақтың ақшалай баламасының 
м�лшерін бекіту туралы» Денсау-
лық сақтау министрінің 2020 жыл-
ғы 25 қыркүйектегі №ҚР ДСМ-
111/2020 бұйрығына �згеріс енгізу 
туралы» жаңа бұйрық жобасын 
әзірледі. 

Оған жаңа министр Ақмарал 
"лназарова қол қойса, қан тапсы-
рушыларға берілетін ақша лай 
т�лемақы к�лемі қазіргі 0,25 АЕК-
тен 1,25 АЕК-ке к�теріледі. Бұл 
со ма биыл 4 615 теңгеге теңеледі. 

«Қанды және (немесе) оның 
компоненттерін донациялауды 
�теу сіз негізде жүзеге асырған до-
норға берілетін тегін тамақтың 
ақ  шалай баламасы тиісті қаржы 
жылына арналған республикалық 
бюджет туралы заңмен белгіленген 
айлық есептік к�рсеткіштің 1,25 
м�л шерін құрайды», – делінген 
жаңа бұйрық жобасында.  

Денсаулық сақтау министр-
лігінің дәйектеуінше, т�лем к�ле-
мін к�теру арқылы біріншіден, 
«мемлекет азаматтардың қан до-
норлығы миссиясының аса маңыз-
дылығын атап к�рсетеді». Екін ші-
ден, осы арқылы қан тапсырудан 
кейін донордың күш-қуатын қал-
пына келтіруге к�мектеседі. До нор-
   лардың денсаулығын қор ғайды. 

Үшіншіден, бұл сома жол шы -
ғынын, ең құрыса автобус билетінің 
құнын т�леуге жарайды. "йтпесе, 
Қан орталықтары к�біне қала сыр-
 тына қарай орналасады, содан 
қал  тасы қалың емес тұрғындардың 
оған жетуге к�лігі болмауы немесе 
таксиге қаражат таппауы мүмкін. 

Жасыратыны жоқ, донорларға 
берілетін �темақыны бұрынғы ми-

нистр Ажар Ғинияттың командасы 
да к�теруге талпынды. Т�лемді 
2022 жылдан бастап, 1,5 АЕК-ке 
де йін жоғарылатуды қарастыратын 
бұйрық жобасын қоғамдық талқы-
 лауға шығарды. Бірақ бұған сол 
кезде Үкіметтің экономика мен 
бюд жетке жауапты блогы қосымша 
қаржы б�луден бас тартып, идея 
іске аспай қалыпты. 

Бұл жолғы бастаманың да со-
ның кебін құшуы ықтимал еке нін 
жоқ қа шығаруға болмайды. Алай-
да бү гінде министрліктерге �зіне 
бе рілген бюджетті �з саласының 
ішін   де қалауынша қайта б�луге 
мүмкіндік пен құқық ұсынылған. 
Олай болса, "лназарованың ко-
ман  дасы шын ниет танытса, до-
норлардың демеуқаржысын 
0,25 цемес, 2 АЕК-ке дейін к�тере 
алар еді. 

Мұның ізгі �негесі табылды: 
Ақ мола облыстық мәслихаты «До-
норларға қосымша к�термелеу 
беру туралы» 2020 жылғы 21 ма-
мырдағы №6С-43-6 шешіміне 
�згеріс енгізіп жатыр. Оған сәйкес, 
ақмолалық донорларға биыл жер-
гілікті бюджеттен т�ленетін қо -
сым ша ынталандыру ақысы 
2 АЕК-ке немесе 7 384 теңгеге де-
йін �сіріледі деп жоспарланған. 
5з  ге �ңірлер Ақмола облысының 
ұлағатты үлгісін қабылдаса, ж�н.

Сарапшылар Үкіметтің шетел-
 дегі сияқты донорларға арналған 
«тамақтың ақшалай баламасын» 
тым қатты жоғарылатуға бармай-
тынын алға тартады: �йткені бұл 
жағдайда тұрмысы т�мен қазақ  -
стандықтар қан тапсыруды табыс 
к�зіне айналдырады деп қауіп-
тенеді.

– Қанын мемлекетке сататын 
«кадрлық донорлардыкіне» қара-
ғанда, ақысыз-пұлсыз тапсыратын 
адамдардың қаны инфекциялық 
тұр ғыдан алғанда анағұрлым қауіп-
сіз саналады. Себебі ақысыз, тегін 
донорларды бұл іске тек қана ізгі  -
лікті, гуманистік идеялар жете лей-
ді. Ал материалдық мүдделі до   нор-
лар табыс табу үшін �з ден сау-
лығының жағдайына қатысты теріс 
ақпаратты жасырып қалуы мүмкін. 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымының кеңесіне сай, ерікті, 
те гін донорлық барынша қауіпсіз 
саналады. Сондықтан әзірге Қа -
зақ        станда қан мен оның компо-
ненттерін донациялау үшін �тем -
ақы м�лшері т�мен бекітілген 
жә    не 0,25 АЕК-ті құрайды. Бұл 
2023 жылы – 862,5 теңгеге, 
2024 жылы 923 теңгеге тең, – деп 
тү   сін дірді Денсауминнің Респуб -
ли  калық қан орталығы мамандары.

Қорыта айтқанда, донорлардың 
басын министрліктердің әрлі-бер-
лі допша тепкілегені жарамас. 
Олар ға ақшалай, басқалай к�тер-
мелеуді, марапаттарын қай таратын 
кез жетті. Жаһан әлемтапырық 
бо лып, аласапыран заман күшей     -
ген шақта ұлттық қауіпсіз діктің бұл 
қырын да алдын ала қарастырып, 
қамдап қойған ж�н-ақ.

Айхан ШӘРІП

АРЗАНАРЗАН
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Наурызбек САРША

Қазақта «халық қаласа хан тү-
йе сін сояды» деген бар. Ал халық-
тың қалауы не, нені қаламайды? 
�лбетте ұлтты кемсітпеу, ардан 
аттамау, әлсізге зорлық-зомбылық 
жасамау деген секілді жалпы-
халықтық түсініктер бар. Осындай 
қағидаларды ұстанбаған жандар 
немесе белгілі бір мекемелер қо-
ғам  ның наразылығына, қарсы-
лығына ұшырап жатады. Мұндай 
жағдайды Cancel culture яғни 
терістеу мәдениеті деп атайды. Біз 
осы мақаламызда мәдени бойкот 
жайында ой қозғап, оның еліміздегі 
к'ріністерін с'з етпекпіз.

 ВАЙНШТЕЙН ЭФФЕКТІСІ
Батыста мәдени бойкот 2017 

жылы күшейді. Даудың басы 
америкалық продюсер Харви 
Вайнштейнге қатысты еді. 2017 
жылғы қазанда The New York Times 
пен The New Yorker басылымдары 
Вайнштейннің ұзақ уақыт бойы 
қызмет бабын пайдалана отырып 
актрисаларға харассмент к'рсет-
кенін баяндайтын мақалалар жа-
рия  лады. Бұл уақиғадан соң бас-
аяғы 80-ге тарта адам Вайнштей н-
нен к'рген қысымын мәлімдеді. 
Осы себепті Вайнштейн америка-
лық кино академиядан, 'зі құрған 
The Weinstein компаниясынан қуыл 
ды, бизнесі банкротқа ұшырады, ал 
әйел зорлағаны дәлелденіп, 2020 
жылы 23 жылға бас бостандығы нан 
айырылды. Бұл оқиға #MeToo 
(Мен де) онлайн қозғалысын 
баста ды. Бұл хэштегті қолданатын 
әйелдер бір кездері басынан 'ткер-
ген жыныстық қудалау мен зорлық-
зомбылық туралы айтып, парақша-
ларында б'лісе бастады. Жауыннан 
кейінгі саңырауқұлақтай қаптаған 
жазбалар біршама уақытқа созы-
лып, к'пшілік арасында қанатын 
кеңге жайды. Айыпталған к'птеген 
танымал адам беделдері мен мара-
пат тарынан айырылып жатты. 
Бірнеше жыл бойы саясаткерлердің, 
таны мал тұлғалардың және ірі ком-
па ниялар қызметкерлерін қудалау 
оқиғаларының толқыны к'птеген 
аймақты шарпыды. Танымал адам-
дардың арасында режиссер Бретт 
Рэтнер, әйгілі аспаз Джон Беш, 
Ұлыбритания Қорғаныс министрі 
Майкл Фэллон секілді қоғамда 
беделді жандар болды. Осылайша, 
'мірге «Вайнштейн эффектісі» 
деген термин келді. 

Осыдан келіп мәдени қарсы-
лықтар жер-жерде әртүрлі жағдай-
ларға қатысты бас к'тере бастады. 
Мәдени бойкот тырнағына беделді 
адамдар ғана емес т'рт аяғын тең 
басқан танымал брендтік тауарлар, 
ком паниялар да ілігіп жатты. Мә-
се лен, Forrester зерттеуіне сәйкес, 
АҚШ-тың әлеуметтік желінің 

белсенді қолданушылары мынадай 
брендтерге бойкот жариялайтыны 
анықталған: қызметті әдепсіз 
жүргізгендерге – 55%; 'з қызмет-
керлеріне нашар қарайтындарға – 
53%; басшылықтың 'з лауазымын 
әсіре пайдаланып орынсыз әрекет-
терге баратындарға – 40%.

Бір мысал. 2021 жылы H&M 
компаниясы Қытайда мақта теруге 
құлдар еңбегін пайдаланады деп 
наразылық білдіреді. Наразылығын 
Қытайдағы Шыңжаң-Ұйғыр авто-
номиялық ауданында мақта теруге 
мәжбүрлі жұмыс күші жегілетініне 
алаңдап, осы аймақтан мақта сатып 
алудан бас тарту арқылы білдіреді. 
Бұған 'з кезегінде H&M компания-
сының Қытайды құрметтемеуі деп 
коммерциялық жылжымайтын 
мүлік иелері H&М швед киім дү-
кен дерін жауып кері жауап береді. 
Үрімжі, Инчуан, Чанчунь және 
Ляньюньган қалалық округтерінде 
орналасқан сауда орталықтарының 
операторларымен байланысқа 
шық қан Bloomberg ол жерлерде 
кем дегенде алты H&M дүкені жа-
был  ғанын хабарлайды. Осы бой-
кот  тың кесірінен, үш айдың ішінде 
Қытайдағы H&M сатылымы 28%-
ға т'мендеп, компания 74 миллион 
доллар жоғалтты.

Бұл жағдай  біздің елдегі 
қазақ стандық бизнесмен Рамиль 
Мухоряповтың қазақ тіліне қатыс-
ты пікірі оның 'німдеріне бойкот 
жариялау мәселесін к'теруге дейін 
алып барғанын еске түсіреді. 
Кәсіпкер айтқан: «Егер сіз орысша 
сұрап, сізге қазақша жауап берсе, 
ол ұлтшылдық, әрі т'мен мәдениет-
тің белгісі» деген тұжырымына 
к'пшілік қатты наразылығын 
білдіреді. Бұл #CancelChoco деген 
хэштег арқылы кәсіпкерге тиесілі 
компанияларды тұтынбауға ұла-
сып, әлеуметтік желіде қызу талқы-
ланып, ақыр соңы бизнесменнің 
кешірім сұрауымен Chocofamily 
қосымшасын қазақшалауымен 
тынады. Дәл осылай «Пинта» 
ресторандар желісі қазақша әуен-
дер қоймағаны үшін қоғамның 
на разылығы туындап, жалпы ха-
лық  тық қарсылыққа ұшырап бара 
жатқан соң қазақша әуендер қоса 
бастап, қоғаммен санасуды ж'н деп 
табады.

ЕЛІМІЗДЕГІ CANCEL 
CULTURE

Еліміздегі мәдени бойкоттар 
Мухоряповпен ғана шектелмейді. 
Мәселен, былтыр ұлты қазақ ре-
сей лік әзілкеш Азамат Мұсағалиев 
пен әріптестері Ресей басып алған 
Донбасс аймағында концертке 
қаты сып, соғысты қолдайтын ән 
шыр қа ған. Осыдан кейін Мұса-
ғалиев бастаған ресейлік әзілкеш-
тер дің Қазақстандағы концертіне 
бойкот жариялағандар к'бейді. 
�леуметтік желі қолданушылар 'ре 
тұрып қарсылық білдіргеннен 
кейін Ресейдің басқыншылығын 
жақтаушы «Камызяки» тобының 
еліміздегі концерттеріне тоқтау 
салынды. Аталмыш топ 5 және 7 
қазан күндері Алматы мен Астанада 
жеке (соло) концерт қоятын болып 
белгіленген еді. Алайда олардың 
Ресейдің Украинаға жасап жатқан 
бас қыншылық соғысын құптауы-
мен келіспеген және топтың 
жетекшісі Азамат Мұсағалиевтің 
бұдан бірқатар уақыт бұрын қазақ 
тілін «курлы-мурлы» деп келекеле-
геніне ашынған қазақстандық қа-
уым бұл шараға қарсы к'те рілген 
болатын. 

Бұған дейін қазақ қоғамының 
наразылық танытуына байланысты 
елде Ресейдің Ирина Дубцова, Гри-
горий Лепс, Лариса Долина, Поли-
на Гагарина, Сергей Глушко, Ни-
ки та Джигурда секілді 'нер жұл-
дыздарының концерттеріне рұқсат 
етілмеген еді. Мұның есесіне, 
РФ-ның Украинадағы оккупация-
сына бірден қарсы үн қатып, елден 
кетіп қалған шоумен Максим Гал-
киннің Қазақстанда қа зан айында 
'туі жоспарланып қойылған кон-
цертін жергілікті жұрт қолдаған еді.

Жоққа шығару мәдениеті тек 
бизнес т'ңірегіне ғана емес, таны-
мал азаматтарға да қатысты. Айта-
лық, былтыр әлеуметтік желіде 
бокс шы Бейбіт Шүменовтің қоғам-
дық орында бала ұстаған адаммен 
жанжалдасқан бейнежазбасы кең 
таралып, осы бейне жазбадан кейін 
халық Бейбіт Шүменовті ашық 
кінәлайды. Ақырында, боксшыға 
қатысты Ішкі істер министрлігі қыл 
мыстық іс те қозғайды. 

М�ДЕНИ 
ҚАРСЫЛЫҚҚА ҰШЫРАҒАН 

МУЛЬФИЛЬМДЕР
Мәдени қарсылыққа тек тұлға-

лар мен брендтер ғана емес, балалар 
ертегілері мен мультфильмдері де 
тап болады. Мысалы, батыста Ақ-
ша қ ар туралы ертегі сынға ұшы-
рады. Бұған себеп – ертегідегі 
хан зада ақшақарды ұйықтап 
жатқанда, оның келісімінсіз сүюі 
болды. Ал бүгінгі жаңа этика мұны 
жыныстық зорлық-зомбылық деп 
санайды. 2020 жылы Дисней 'зінің 
«Дамбо», «Питер Пэн» және «Дж-
ун гли кітабы» мультфильмдеріне 
кейбір кейіпкерлердің «нәсілшіл» 
бейнеленуі жайында қарсылық-
тарға ұшырайды. Ал 2021 жылы 
оларды балаларға арналған фильм-
дер тізімінен алынып, жаңа этика 
нормаларын сақтамау салдарынан 
мультфильмдер «ересектерге 
арнал ған контентке» айналды.

Мұндай оқиға біздің елімізде де 
к'рініс тапқанын. Осыдан аз ғана 
жыл бұрын қоғамда «Базз Лайтер» 
мультфильміне қатысты дау 'ршіп 
кетті. Адамзат тарихындағы ең 
қымбат мультфильмдердің бірі 
санал ып, 200 млн доллар қаржыға 
тү сі рілген «Базз Лайтердің» к'рсе-
тілімі Батыс елдерінде сәтті 'тке-
німен Таяу Шығыс пен Оңтүстік 
Шығыс Азияда Базздың басы дауға 
қалды. Себебі мульт фильм де қыз 
кейіпкер Алиса Хотор нның әріп-
тесі, құрбысымен сүйісетін сәті 
к'рсетілгенінен еді. Бұл к'ріністі 
к'птеген мұсылман елдері ЛГБТ-
ны ашық насихаттау және құнды-
лығымызға шабуыл деп мәлімдеп, 
туындыны к'рсетуден бас тартты. 
«Базз Лайтердің» дауы Қазақстанға 
жетіп, даудың басы актер Нұртас 
Адамбаевтың жазбасынан баста-
лып, артынша министрліктің ара-
ласуына да алып келді. Қазақстанда 
Базз Лайтерге тыйым салуды талап 
еткен петиция онлайн режимде 
35 000 қол жинай ды. Осылайша, 
фи льм аясындағы дау азайып, 
туынды к'рсетілмеді. 

М�ДЕНИЕТТАНУШЫЛАР 
НЕ ДЕЙДІ?

Осы мақаланы жазу барысында 
'нертанушы, әнші Ерлан Т'леутай-
мен байланысқа шықтық. Ол бұл 
тақырып аясында ойын былайша 
сабақтады.

«Жалпы, мәдени қарсылықтар 
қашаннан болған, бола береді. `з 
басым бұған ұлттық идеология 
тұрғысынан қараймын. Мәселен, 
бүгінде эфирлерде біздің болмы-
сымызға жат телешоулар мен бағ-
дар ламалар қаптап кетті. Олардың 
ұрпаққа беріп жатқан тәрбиесі, 
тағылымы, мәні мен мағынасы 
жоқ. Абай айтқандай, «қолымда 
за кон қуаты болса» осылардың бар-
лығына бойкот жариялар едім. Біз 
'з бірегейлігімізден алшақтап, ұлт-
тық болмысымызды жоғалту ал-
дын дамыз. Қазақ телеарналары 
бұған жол беріп отыр. Эфирлерден 

ұлттық құндылықты насихаттайтын 
бағдарламарды ашудың орнына 
ұрпақ санасына теріс әсерін беретін 
бағдарламалармен рейтинг қуып 
әуре болып жүр. Рейтинг деген – 
бос с'з. Кезінде «Қазақстан» теле-
арна сын Ғалым Доскен басқарып 
тұрған тұста қандай ғажап бағдар-
ламалар ашып еді. Сол кезде бүкіл 
қазақ даласы сол бағдарламарды 
к'ретін. Міне, рейтинг деген – осы. 
Біз 'зіміздің қазақ екенімізді 
ұмытпауымыз қажет. Кезінде Қай-
рат Байбосынов ән айтқан кезде 
кейбір қазақтардың «қандай 
тамаша ән, тамаша дауыс, қазақ 
екенімді сезініп қалдым» дегенін 
естігенмін. Олар неге олай айтты? 
Себебі ол ән біздің түйсігімізде ұй-
қыға кетіп бара жатқан болмысы-
мызды оятты. Қазақы рухымызды 
серпілтті. Мен мәдени қарсылыққа 
тағы үш нәрсені айтқым келіп 
отыр. Біріншіден, еліміздегі нәзік 
жандыларға сабақ үйретіп жүрген 
біздің болмысқа сай келмейтін 
семинар-тренингтер 'ткізетіндерге 
бойкот жариялау керек. Екіншіден, 
концерттер мен той-томалақтарда 
фонограммамен ән айтатын әнші-
лерге тосқауыл қоюымыз қажет. 
Үшіншіден, уағызымен біздің дәс-
түрлі құндылықтарымызды жоққа 
шығаратын молдаларға тыйым 
салуымыз керек. Қазір осы үш 
мәселе де 'зектілігі күйіп тұр», – 
дейді ол. 

Ал мәдениеттанушы Роза 
Омар  бекқызы мәдени қарсылық-
тарды да мәдени этикамен жүр-
гізген дұрыс деп санайды. 

«Мәдени бойкот дегеніміз – 
аты айтып тұрғандай, кез келген 
мәселеде, қандай жағдай болмасын 
халықтың мәдениетті түрде ол тұл-
ға дан немесе тауардан бас тартуы. 
Бізде 'кінішке қарай, бұл тұста 
кемшіліктер кездесіп жатады. Кез 
келген дүниені мәдениетті түрде, 
сауатты сарапқа салып, сабырмен 
шешуге болады», – дейді ол. 

P.S. 
Сарапшылар қудалаудың тарихы 

ежелгі Грекиядағы остракизмнен 
бастау алатынын айтады. Кезінде 
мемлекетке қауіпті азаматтарды 
қоғамнан аластау процесін осылай 
атаған. Қауым жасырын дауыс беру 
кезінде остракон, яғни балшық 
сынықтарына елден кім қуылатынын 
жазып, ортақ шешімге келген екен. 
Ал біздің жағдайда бұл тіптен ертеде 
басталған десек ше? Қазақ халқының 
салтдәстүрлерінің бірінде – қара 
есекке теріс мінгізу болғанын қалай 
ұмытамыз? «Жеті жарғы» заңы 
бойынша қылмыс жасаған, елге ұят 
кел тір ген ерсі іс істеген, зиян жаса-
ған ер, әйелдерді дала заңы бойынша 
халық жиналып, оның ұятын бетіне 
басады. Қара есекке (немесе қара 
сиырға) теріс мінгізіп, бетіне күйе 
жағып, есек бауыры астынан аяғын 
байлап, мойнына қара құрым іліп, 
үй, ауыл аралатып мазақ етеді, әбден 
қорлайды. Жұрт бетіне түкіреді. Бұл 
әсіресе жас балалар үшін қатал 
кGрсеткіш, үлгі әрі тыйым болды. 
Бұл тыйымды бүгінгі тілмен Cancel 
culture десек болатын шығар.

«ҚАРА ЕСЕККЕ ТЕРІС МІНГІЗУ» 
немесе CANCEL CULTURE



Ел тұрғындары азық-түлікке 
к�п қаражат шығындайды. Picodi.
com порталы жүргізген зерттеу 
нә           ти  жесінде қазақстандықтар та-
  бысының жартысынан к�бін (54%) 
тамақ сатып алуға жұмсай тыны 
белгілі болған. Бұл к�рсеткіш эко-
 номикасы дамыған мемле  кет  -
тердегі орташа мәннен едәуір к�п. 
Мысалы, Ұлыбритания аза   мат    -
тарының азыққа кететін шы    ғыны 
7,2% болса, Еуропаның к�п теген 
елінде ол к�рсеткіш 7%-19% ара -
лығында.
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Соңғы жылдары азық-түлік ба-
ғасы тоқтаусыз к�теріліп бара 
жатыр. Мұндай жағдайда халық тың 
тамақтану рационының құра мы 
қандай? Не ішіп, жеп жүрміз? 

Ұлттық статистика бюро  сы ның 
2022 жылғы дерегіне қарасақ, 
қазақстандықтардың негізгі та -
мақтану рационында сүт �німдері, 
жұмыртқа және жарма мен ұн 
�німдері жиі кездеседі. Яғни, етке 
қарағанда нанды к�п жейміз. Эко -
номикалық зерттеулер инсти  ту-
тының дерегінше, 2021 жылы 
еліміздегі 1 тұрғын орта есеппен 
133,8 келі ұн �німдерін жесе, 
2022 жы  лы к�рсеткіш 128 келі бо-
лып  ты. Ұннан дайындалған �нім ді 
ең к�п тұтынатын �ңір Түркіс тан 
облысы – жылына 172,3 келі, ал ең 
аз жейтін Маңғыстау облы сы – 
жылына бір адамға 97,6 келі. 

Салыстыру үшін айтар болсақ, 
Арменияда жан басына шаққанда 
жылына 170 келі нан �німдері тұ-
тынылса, Ресейде – 114 келі, Ук-
раи   нада – 97 келі, Германияда – 
84 келі, АҚШ-та шамамен 78 келі 
тұтынады.

Ал еліміздегі  ет жеу к�рсеткі-
шіне келсек, жан басына шаққанда 
жылына 78,2 келіден айналыпты. 
Айта ке ту керек, АҚШ пен Еуропада 
бұл к�рсеткіш – 100 келі ша ма-
сында.

Мамандардың пікірінше, қа-
зақ  стандықтардың тағам ра цио-
нында темір, йод аз кезде седі, бі рақ 
қантты к�п жейміз. Дүние жүзілік 
денсаулық сақтау ұйымы ның 
2022 жылы түзген Азық-түлік қауп-
сіздігі индексінде рацион дағы те-
мірге бай тағамды тұтынуда Қазақ-
стан 113 елдің ішінде 67 орын да 
болған.

Мәселен, Эфиопия тұрғын -
дары тәулігіне жейтін тағамның 
құра мында темірдің к�рсеткіші 
45,4 мг болса, қазақстандықтардың 
к�рсет кіші – 11,3 мг. Эконо ми-
калық зерт теулер институ   тының 
мамандар Эфиопия халқы ұсақ 
дәнді тефаны тағам ретінде жиі 
пайдаланатынын айтады, оның 
құрамында темір к�п. Рей тингтің 
соңында 4,8 мг к�рсет кішпен 
Доминикан Республикасы тұр.

Темірге бай азық адамға энер гия 
мен �німділік береді. С.Ас  фен -
дияров атындағы ҚазҰМУ нут-
р и ц и о л о г и я  к а ф е д р а с ы н ы ң 
доценті, PhD докторы Айгүл На-
ғашыбекқызының айтуынша, елі-
мізде халықтың денсаулығын 
жақсартуға байланысты к�птеген 

жұмыс жүргізіліп жатқанымен, 
тамақтану рационы реттелмей 
отыр. «Елімізде «жасырын аш тық» 
деп сипатталатын бірнеше мине-
ралдық жетіспеушіліктің та ғамда 
болмауынан туындайтын аурулар: 
темір тапшылығы ане миясы, йод 
тапшылығы, зоб аурулары жиі 
кездеседі. Қазіргі тамақ �неркә-
сібіндегі �ндірудің, �ңдеудің және 
сақтаудың ағым  дағы техноло гия-
лары тағам �нім деріндегі бағалы 
заттектерді сақ тай алмайды. Тағам 
құрамында темір аз бол ғандықтан 
анемия к�бейген.  Fл сіздік, 
шаршағыштық, ентігу, бас айналу, 
құлақтың шуылдауы тері нің және 
тырнақ түбінің боза руы – осының 
дәлелі. Йод қал  қан ша безінің 
гормондарының синтезі үшін 
қажет. Бұл гормондар кез келген 
жастағы адамның �мі рінде маңыз-
ды р�л атқарады», – дейді маман.

Қазақ тағамтану акаде мия-
сының ғалымдары зерттеу дерек-
теріне сүйеніп, қарапайым тағам 
�німдерін фортификациялау (құ-
нарландыру) арқылы шешуге 
ұсыныс жасап, ұнды темірмен, ал 
тұзды йодпен байыту әдісін ен  гіз-
ген. «Ғалымдарымыздың ұсы ны  -
сымен 2020 жылы заңға арнайы 
баптар енгізілді. Жоғарыдағы ба-
йытылған �німдерді бала   бақ ша лар 
мен интернаттар, сту денттік асха-
налар, алдын алу-ем дік меке мелері 
және қоғамдық та мақтану орын-
дары сатып алуы тиіс. Ондай ба-
йытылған �нім дер дің қапта ма-
сында «сапа   лы азық» healthy food 
белгісі қо  йылған. Ха лық ол белгіні 
білуі қа  жет», – дейді Айгүл Нағашы-
 бекқызы.

Ел азаматтары тұтынатын та ғам 
құрамында қанттың м�л шері к�п. 
2022 жылғы к�рсеткішке қара  сақ, 
қант, джем, бал, шоколад және 

кондитерлік �німдерді ең к�п 
тұтыну Ұлытау облысында (жы -
лына орта есеппен жан басы на 
шаққанда 52,6 келі) тіркеліпті. Одан 
кейінгі орындарда Алматы облысы 
(48,9 келі) және Жетісу облысы 
(45,5 келі), сондай-ақ Ал маты 
қаласы (11,27 келі) тұр. Ең т�менгі 
к�рсеткіштер Шымкент қаласында 
(28,7 келі), Абай облы сында 
(32,3 келі) және Атырау облысының 
(32,6 келі) үлесінде.

Тағамтанушы мамандар қант 
жеуді азайтуға үндейді. Тәуліктегі 
қант қажеттілігі ересектер үшін 
50 грамнан, балаларға 25-30 грам-
нан аспауы керек. 

«Соңғы зерттеу бір тәулікте 
отандастарымыздың 150 грамға 
дейін қант тұтынатынын анық тады. 
Бұл әрине, артық салмақ тың, қант 
диабетінің артуына �з үлесін қо-
сады», – дейді А.Наға шы    бекқызы. 

Оның орнына ата-аналар ба-
ласының тамақтануына к�п к�ңіл 
б�ліп, дүкендердегі қоспасы к�п 
тәтті сусындардың орнына табиғи 
сусындар беруі керек. Соны мен 
қатар маман С дәруменді итмұрын 
қайнатпасын, лимон қосылған 
сусын, к�к�ніс-жеміс салаттарын, 
қырыққабат қосылған тағамдарды 
әзірлеуге кеңес берді.

ДДҰ ескертуінен кейін әлем нің 
бірқатар мемлекеті қант тұты нуға 
шектеу енгізген. Мысалы, Мексика 
қант қосылған алко голь сіз сусын-
дарға акциз салығын қосса, Венгрия 
құрамында қант, тұз немесе кофеин 
к�п қапта  мадағы тағамдарға салық 
салады. Қант салығын Италия мен 
Поль ша да енгізді. 

Бір жағынан құнары мол, ағза ға 
пайдалы азық-түлікті таңдап, 
рационға қосуға қымбат шылық та 
мүмкіндік берер емес. Бізге 
қарағанда ТМД-дағы мемлекет-

тердің азық-түлікке шығыны азы-
рақ. Мысалы, Ресей халқы та-
бысының 39%-ы тамақ сатып алуға 
кетсе, Беларусьта – 40,8%, Fзер-
байжанда – 45%.

Сарапшы Айгерім Аманжо-
лованың айтуынша, �ңірлердегі 
азық-түлік тауарлары, оның ішін де 
әлеуметтік маңызы бар азық-
түліктің бағасындағы �згерістерді 
орталықтандырылған қадағалау 
тетігі әлсіз. «Fсіресе, әлеуметтік 
осал топтар үшін маңызды азық тың 
қолжетімді болуын жедел шешу 
мәселесі реттелмеген. Бір жағынан 
жағдайды талдау үшін �ңір лерде 
деректердің жетіспеу шілігі бар», – 
дейді ол. 

NielsenIQ Kazakhstan ком -
паниясының дерегіне сүйенсек, 
2021 жылы қазақстандықтар азық-
түлікке айына орта есеппен 59 000 
теңге жұмсаған. Ал 2023 жыл   ғы 
шығын к�лемі 82 000 тең  ге бо-
лыпты. Яғни, 2021 жыл  ғы к�р   -
сеткіштен 40%-ға жоғары.

«Тұтыну себетінің негізін құ-
райтын макарон �німдері, май және 

т.б. тауарлар құнына инфля ция 
әлдеқайда жылдам �суде. Азық-
түлік емес тауарларға кел сек, сабын, 
сусабын, тіс пастасы, кір жуғыш зат, 
яғни бізге үнемі қажет �німдердің 
бағасы 2 жылда 50%-дан астам 
қымбаттағанын байқаймыз», – 
дейді компания ның қаржы ж�-
ніндегі директоры Мәдина Сей -
сенғалиева. 

Жалпы, тұтыну себетіне адам ға 
ең қажетті тауарлар мен қыз меттер 
жиынтығы кіреді. Оның тізімін 
түзгенде алдымен күнде лікті ішіп-
жемге керек азық түрі, дәрі-дәрмек, 
коммуналдық қыз мет құны, к�лік 
және де басқа да қызмет ақысы 
есептеледі. Яғни, тұтыну себеті ең 
т�менгі күнк�ріс деңгейімен 
шамалас. Еске сала кетейік, ең 
т�менгі күнк�ріс дең гейінің Үкімет 
бекіткен биылғы м�лшері – 43 407 
теңге.

Fдетте, ең т�менгі күнк�ріс 
деңгейін ең т�менгі айлық к�р -
сеткішімен шатастыру жағ дайы жиі 
кездеседі. Рас, екеуі де бір-бі рімен 

тығыз байланысты бол ғанымен, 
б�лек ұғымды білдіреді. Т�менгі 
жалақы м�лшері (2024 жыл    дың 
1 қаңтарындағы жағдай бойынша 
85 000 теңге) ең алдымен жұмыс 
істеп жүрген жан       дарға есептелсе, 
т�менгі күн к�ріс деңгейі – сол 
мемлекетте �мір сүріп жатқан 
барлық жан басына шаққандағы 
есеп. Былай ша айтқанда, аштан 
�ліп қал   мауы ңыздың кепілі. 

Қазақстан Республикасы азық-
түлік себетіндегі тізім тұты нылатын 
64 негізгі �німнен тұра ды. Мә-
жілістің Fлеуметтік-мә дени даму 
комитетінің мүшесі, депутат Гүл -
дара Нұрымова атал ған тізімге 
балық, теңіз �німдері, ет және т.б. 
қоса алғанда, �нім дердің барлық 
негізгі түрі кіргені мен, айына 43 407 
теңге осы �нім    дердің к�пшілігін 
сатып алу үшін жеткіліксіздігін 
айтты. 

«Тұтыну себетінде дәрі-дәр мек, 
киім-кешек, шаруашылық және 
кеңсе тауарлары, комму налдық 
қызметтер, демалыс ескерілмеген. 
Zкінішке қарай, Қазақстандағы 
тұтыну себеті жоғары инфляция 
сияқты бірқатар факторларға 
байланысты әлемдік нормаларға 

сәйкес келмейді. Мысалы, Гер ма-
нияда тұтыну себетін жинақтамас 
бұрын 60 000 отбасы арасында 
сауалнама жүргізіледі және неміс 
тұтыну себетінің құрамына 750-ден 
астам тауарлар мен қызметтер, со-
ның ішінде демалыс, комму налдық 
қызметтер және т.б. кіреді. АҚШ-
тың тұтыну қоржынына 350 по  -
зиция кіреді, оның құрылуына 
АҚШ-тың 12 000 тұрғыны қаты-
сады. Біздің елімізде тұтыну себеті 
қалай қалыптасады – бұл үлкен 
мәселе. Біздің комитет депуттары 
бұл нормамен келіспей, министр-
лікке бірнеше рет ескерту жаса-
ды», – дейді ол.

Сарапшылар тұтыну себе  тіндегі 
тауарлар мен қызмет түр лерін қайта 
қарайтын уақыт жет кенін айтады. 
Одан басқа жол да жоқ. Инфляция 
шырмап тұрған кезеңде халықтың 
табыс к�зін к�бейтпей кедейлік 
қамытынан босай алмасымыз 
анық. 

Бауыржан БАЗАР

ТАМАҚТАНУ 
РАЦИОНЫ
КӨҢІЛ ТОЙДЫРА МА?



Ғылымды дамытуды жаңа 
дең гейге шығару қа  жет. 

�йт кені осы ған дейін елімізде 
ғылымды бас қару ісі нақтылы 
жол      ға қо йыл ма ған. Бүгінде отан-
дық ғылымда жас ғалым дардың 
саны к�п емес. Дамуға серпін 
беретін әлеуетті ғы лы ми ин сти-
туттар да �те аз. Отан дық ғы   лым-
 ды дамыту мә се   лесін ба  қылауына 
алған Пре зидент са   ладағы күрмеуі 
тарқа  тылмаған мәселелерді ше -
шудің тың меха низмін қарау ке -
ректігін айтқан бо латын.
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ЖАСТАРЖАСТАР

Былтыр Пре зи дент жа нын-
дағы Ғылым және тех но-

логиялар ж� ніндегі Ұлттық ке -
ңес  тің алғашқы оты рысында 
Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің 
ғылыми-техни калық саясатының 
алдағы басым дықтарын айқын -
дады. Осы басқосуда Мемлекет 
басшысы қай заманда да дамудың 
басты кілті ғылым екенін атап 
�ткен.

– Адамзат тарихындағы же -
тістіктің барлығы – білімнің же-
місі. +сіресе, қа зіргі озық техно-
ло гия дәуірінде ғы лым сыз алға 
ба су мүмкін емес. Сондықтан мен 
ғылымды дамыту ісіне айрықша 
мән беріп отырмын. Ғылымды 
дамыту – мемлекет саясатын да ғы 
ең маңызды бағыттың бірі. 1кі -
ніш ке қарай, елімізде ұзақ жыл 
бойы оған бас а назар ауда рылған 
жоқ. Соған бай ланысты шешімін 
таппай жатқан мә се лелер аз емес. 
Тіпті, бұл сала артта қалды деу ге 
болады. Біз �ркениетті ел боламыз 
де сек, осы олқылықтың орнын 
толты руы мыз керек, – деген еді 
Қасым-Жомарт Тоқаев. 

+рине, олқылықтың орнын 
толтыру ең алдымен ғылыми 
әлеует тің мүмкіндігін айқын   дау-
дан басталатыны шындық. Расы-
мен де, еліміздегі ғылыми әлеует 
пен ғылым саласы қожыра  ған. 
Тіпті, кезінде елімізде �зінің ғы -
лыми дәлелдемелері арқылы 
әлем   ді аузына қаратқан зерттеу 
институттары мен орталықтардың 
қазіргі жағдайын айтудың �зі 
қиын. +рине, бәрі емес. Жасы   -
ратыны жоқ, мұндағы ғалымдар 
қазір болмашы ғана гранттардың 

есебінен күн к�ріп келеді. Қаржы-
ландыруды айтпағанда қазына-
ның есебіндегі ғылыми орталық 
ғимараттарының �зінің қабырға-
 лары қақырап, әйнектері шаты -
нап кетуге шақ тұр. Шынын айт-
қанда, орталықтағы бірнеше ин-
сти    туттың жағдайын шалғайдағы 
ғылыми мекемемен салыстыруға 
мүлде келмейді. Шалғайдағы ғы-
   лыми мекемелердің ғалымдар дың 
саны азайып кеткен. К�бі зейнет 
жасына жеткен. Ал жас тардың 
мұндай мекемелерге ба руы екі   -
талай екенін ел біледі. Се  бебі 
он     дай мекемелерде ғы  лым мен 
айналысу мүмкін емес. +леуметтік 
жағдай қарасты  рыл  майды да. 
Қазір елімізде шамамен 23 мыңға 
жуық ғылыми кадр бар. Олардың 
36 пайызы 35 жасқа дейінгі жас 
ғалымдар үлесінде екен. 

Алайда ғалымдардың жал-
пы санын алсақ, бір мил -

лион адамға шаққанда тек 
1 172  ға   лым бар. Бұл, �з кезегінде, 
қар жыландыруға байланысты 
�згеруі де ықтимал. +лемдік тәжі-
  рибеде ғылымды қаржыландыру 
кем дегенде жалпы ішкі �німнің 
1 пайызы к�лемінде болуы керек-
тігі айтылады. Мемлекет басшысы 
ғылым саласына жастарды тарту 

керектігін, оларды барынша ын-
таландыру қажеттігін айтып отыр. 
Бірақ мұндай механизм біздің 
елде жоқ. Соның кесірінен, ғы-
лым жолындағы жастар �зге са-
лаға ауы сып, кейбірі шетел асып 
кетіп жатыр. 

Осы бір келеңсіздіктің ке-
дергісін ыдырату ісін бү-

гінде қайта жасақталып жатқан 
Қазақ стан Республикасы Ұлттық 
ғы лым академиясы қайырып 
отыр    ғанға ұқсайды. Академия-
ның президенті Ақылбек Кү   ріш  -
баев тың жуырда ҚР Прези   денті 
жа нын дағы Ғылым және техно-
логиялар ж�ніндегі ұлттық кеңес 
мүшеле рімен және Астана қаласы 
ЖОО, ҒЗИ басшыларымен бол -
ған кез десуде біршама �з   геріс  -
тердің болатындығын айтты. 

«Біз ең алдымен, ежелден қа-
лыптасқан ғылымды басқару 
жүйе  сін шайқалтып алудан сақ-
тануымыз керек екенін түсінуіміз 
қажет. Яғни, бұл арада Академия 
ғылыми мекемелерді бір ведом  -
стводан екіншісіне ауыстырып, 
тек нұсқау беретін екінші мем ле-
кеттік уәкілетті органға айнал  мау-
ға тиіс. Қазіргі жаңарған Акаде-
мияның �зіндік бірегей миссиясы 
бар, ол ғылымды басқару сала-
сында кеткен жүйелі олқылық  -
тардың орнын толтыруды к�з-
дейді», – деді Ақылбек Күрішбаев.

Оның айтуынша, Акаде  мия-
ның жаңа миссиясы мен негізгі 
алғышарттар бар. Ол қатарға 
отан дық жетекші ғалымдардың 

күш-жігерін бір арнаға біріктіру, 
еліміздің ғылыми-техникалық 
даму бағыттарын барлық мүдделі 
тараптардың сындарлы талқы   -
лауына тиісті жағдай жасау және 
ғылыми потенциалды іс жүзінде 
олардың нәтижесі айқын сезіне -
тіндей нақты міндеттерді шешуге 
бағыттау болмақ. Сонымен қатар 
Академия талантты жастарды тар-
та отырып, экономика мен қо-
ғамның дамуына елеулі интеллек-
 туалдық үлес қосуға қабілетті 
тәжірибелі ғалымдардың басын 
қосатын ғылыми орталыққа ай-
нал  дыру к�зделіп отыр.

Шынымен де, әлемдік 
да муда к�ш соңын да 

қалмаймыз десек, ең алдымен 
ғы  лымды дамытуымыз керек. 
Жа   сыра ты ны жоқ, қазір ғылыми 
атағы бар, бір ақ ілім-білімге мүл-
де қатысы жоқ адам дар к�бейіп 
кетті. Еліміздің ғылым к�кжиегі 
�мір жо лын ғылымға арнаған, 
нақты ғы лыми жетістігі бар адам-
дарға ш�ліркеп отыр. Сол себепті 
Отан  дық ғалымдар құрамын 

жаңар ту нақты қажеттілік. Сон-
дықтан Ғылым ака де мия сы �зде-
рінің межелеп отырған басым-
дық тарын берік ұстап салаға 
жас тарды к�птеп тартуы қажет. 

Бұл мақсатта Ұлттық ғылым 
ака демиясы ғалымдардың жаны-
 нан жас ғалымдардың басын бір 
ар нада тоғыстыратын құзыреті 
бар орталық құрудың да маңыз-
ды  лығы турасындағы пікір айтыл-
ды. 

«Еліміздің жас ғалымдарының 
басын біріктіретін Жас ғалымдар 
академиясын құру мәселесі жас-
тар тарапынан к�теріліп келеді. 
Бұл бастаманы академия басшы-
лығы толықтай қолдап отыр. Се-
бе бі жастарға да үлкен мүмкін дік 
туары с�зсіз. Қазірдің �зінде Ұлт-
тық ғылым академиясы еліміздің 
барлық �ңірлерінен 500-ден астам 
жас ғалымның тізімін жасалды. 
Енді осы жастарымыз �здерінің 
ашық дауыс беруі негізінде Жас 
ғалымдар академиясының Прези-
дентін сайлай алады. Содан ке йін 
ҚР Ұлттық ғылым академиясы 

ұстанатын 4 негізгі ғылыми бағыт 
бойынша жұмыс жүргізіледі», – 
дейді Ұлттық ғылым академия  сы-
ның Пәнаралық ғылым орталығы-
ның директоры Қуанар +лиханов.

Ғылыми орта мен ға лым-
дардың әлеуетін к�теру 

мәселесі кеше Оқу-ағарту ми  -
нистрлігі мен Ғылым және жо-
ғары білім министрлігінің бір-
лескен алқа отырысында да к�-
терілді. 

«Бүгінде ғылым мен бизнестің 
тығыз интеграциясы, мемлекет, 
ғылым және жеке капитал ара-
сындағы �зара іс-қимылдың 
тиім       ді моделін құру қажет. Ел 
Пре   зиденті  Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Ұлттық Ғылым ака-
демия  сының алдына негізгі мін-
деттер қойып отыр. Ғалымдар 
мен ЖОО-лардың профессор – 
оқытушылар құрамының атынан 
біз Мемлекет басшысы мен Үкі  -
мет қойған міндеттерді шешуге 
бар күшімізді салаты нымызға 
сендіргім келеді», – деп түйіндеді 
Ғылым және жоғары білім 
министрі Саясат Нұрбек.

Сонымен қатар министр Қа-
зақстан ғылымы мен ғалымдарын 
дәріптеу бойынша жүйелі жұмыс 
жүргізіліп жатқандығын да айтып 

�тті. Ғылыми қоғамдастықты 
ынталандыру үшін ғалымдардың 
орташа жалақысы 2 есеге артты  -
рылғанын, іргелі зерттеулермен 
айналысатын ҒЗИ-ді тікелей 
қаржыландыру енгізілгендігін 
б а я н д а ғ а н  С а я с а т  Н ұ р б е к 
2024 жылға жоспарланған міндет-
  темелерді ведомство ЖОО және 
ғылыми-зерттеу институттарымен 
бірлесіп шешуге кірісіп кеткенін 
жеткізді. 

 Қорыта келе айтпағымыз, 
еліміздің ғылым к�кжиегін к�теру 
үшін тың бастамалардан б�лек, 
бар жобаларға басымдық бере 
оты рып жастардың әлеуетін бі-
ріктіру ауадай қажет. Ғылым сала-
сын қаржыландырумен қатар, 
сала мамандарын ынталандыру 
қағидасы да қажетті деңгейде 
жүр гізілсе, шетел асып кетіп жат-
қан жас ғалымдардың елге ора-
луына да жол ашылмақ. Отан дық 
ғылымның т�ңірегіне білгір де 
білікті нағыз маманды тарту да 
басты талап болуға тиіс.

Бердібек ҚАБАЙ

ҒÛËÛÌÄÀҒÛËÛÌÄÀ

Қазір елімізде шамамен 23 мыңға жуық 
ғылыми кадр бар. Олардың 36 пайызы 

35 жасқа дейінгі жас ғалымдар 
үлесінде екен. 

НЕГЕ АЗ?НЕГЕ АЗ?
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��гімесін «Бізді� дәуірі-
мізде» деп бастайтын а�а 
буын �кілдеріні� с�зіне мән 
берсек, тура бір арада �асыр-
�а жуы$ уа$ыт �тіп кеткендей. 
Оларды� дәуірі мен $азіргі 
уа $ытты� арасында айтар-
лы$ тай айырмашылы$ бар 
екені рас. Жа*андану зама-
нын да +лтты$ дәст/ріміз суб-
мәдениетке ж+тылып кетпей 
ме деген с+ра$ /лкендерді 
ала�датса керек. Стиль, сән 
$у�ан жастарды� тал�амына 
талас жо$ десекте, келешекте 
талас тудырма�ан д/ниені� 
жа�ымсыз т+сы бай$алып 
$алмас па екен? 

«БҰЛ – МЕНІҢ БАСҚАЛАРДАН 
ЕРЕКШЕЛІГІМ ҒАНА»

«Заманына қарай адамы». 
�здерін «ерекше адамбыз» деп 
санайтын субмәдениеттің түрлі 
тобы да, �кілі де бар. Кей жастар-
дың таңдайын қақтырып, керек 
десеңіз, басын шыр к�белек ай нал-
дырып жіберген «кью попты» бәрі-
міз біліп те қалдық. Корея елі  нен 
жеткен бұл субмәдениет қо ғамда 
екіұшты пікір туғызды. Бірі жақ-
таса, екіншілері даттайды. Бірінші 
бағытты қолдайтын Назым «шаш-
ты бояп, түрленіп сала беру – заман 
талабына сай адам болу» деп са-
найды. �зін заманауи адамдар қа-
тарынан к�ргісі келетін Назымның 
бүгінгі сыртқы к�рінісі жұрт наза-
рына бірден түседі. 

«Не киіп, қалай жүреміз – бұл 
бірінші кезекте �зіміздің таңдауы-
мыз. (уел баста мені к�ргенде үл-
кен кісілер тіксіне қарайтын. Қа зір 
к�пшіліктің к�зі үйреніп келе 
жатқандай. Субмәдениет – за ма-
науи стиль. Жақында амери калық 
кино к�рдім, кейіпкерінің шаш 
үлгісі тым ерекше, сол сияқты мен 
де шашымның оң б�лігін к�к, сол 
б�лігін қызылға боядым. Ал қас 
пен мұрынға таққан сырғала рым 
менің заманауи адам екенімді 
к�рсетіп тұрады деп ойлаймын. 
Басында маған таңғалып, тіпті 
ұнатпай пікір білдіргендер де бол-
ды, бірақ достарымның стилі – 
аниме, менікі – пирсинг. Бұл екеуі 
аздап бір-біріне ұқсайды. Бұл жа-
ғынан біз бір-бірімізді үнемі қол дап 
жүреміз. Бұл стилім – менің басқа-
ларға ұқсамайтынымның, миымда 
да шектеу жоқ екенінің дәлелі деп 
білемін. Заман талабына сай, адам-
дар �здерінің ішкі жан дүниесін 
сыртқа шығарғысы ке леді. Кей 
адам дарға ол ұнайды, кейбіріне 
ұна майды. Бес саусақ бірдей емес, 
сон дықтан бәріне бірдей ұнау мүм-
кін емес», – дейді Назым Бердібек.

ЖАСТАР ЖАҺАНДЫҚ 
М�ДЕНИЕТТЕ ҚАЙНАП 

ЖАТЫР
Қазір �згеге еліктеу үрдісі әлі 

де бәсеңдемей тұр. Керісінше, 

АҚИҚАТТАН ҚАШУ ЕМЕС,
СУБМӘДЕНИЕТСУБМӘДЕНИЕТ

ЕРЕКШЕЛЕНУЕРЕКШЕЛЕНУ

түрлі субмәдениет �кілінің қатары 
күн сайын артып барады. �згеге 
еліктеу мәселесіне азды-к�пті қа-
дағалау керек дегенді алға тартқан 
әлеуметтанушы Ақмарал (лімбе-
то ва субмәдениеттің қо ғам ға кері 
әсері жоқ екенін де айтты.

«Қазір жастар арасында неге 
субмәдениет к�п? Бұл сұрақ әр-
қай сысымызды мазалайды. Енді 
салыстырайық, бұрынғы жастар 
отандық мәдениет т�ңірегінде 
әлеу меттенетін еді. Қазіргі жастар 
бүкіл жаһан мәдениетінің ішінде 
қайнап жатыр. Қай уақытта да �з 
ортасының ішінде ерекшеленгісі 
келетіндер бар. Неге біздің дәс түр-
лі мәдениет жастардың құнды лық-
тарын қанағаттандыра алмайды? 
Мысалы, ғалымдардың айтуынша, 
жастардың арасында аутсайдер 
се зімі олардың субмәдениетке 
кіруі не алып келеді екен. Аутсай-
дер деген – �з ортасы түсінбеген-
діктен, �зге топқа ауысу. Ал аут-
сайдердің себебін жою үшін мем-
лекеттің к�мегі керек. Мем лекет 
тарапынан жастар саясатын 
теория лық түрінде ғана емес, 
прак тикалық түрде де жүргізілуі 
керек. Жастар саясатының негізгі 

функциясы ретінде былай айтады: 
«жастардың әлеуметтік, рухани, 
физикалық дамуына барлық жағ-
дай жасауымыз керек». Жаһандану 
субмәдениетінің бір кемшілігі, ол 
жастарды индивидтік тұрғыдан 
ғана тәрбиелейді. Біз ұлт мәселе-
сі не дұрыс назар аударып жатқа-
ны мыз жоқ. Субмәдениет – шын-
дықтан қашу емес, ерекшелену. 
Дегенмен әлеуметтанушылар оны 
тұйық ұйым ретінде қарастыра 
алмайды. Оларға демократизм 
тән. Жастар арасындағы субмә де-
ниет хаостық құбылыс емес. (леу-
мет тік орта �з герген сайын субмә-
дениеттің де құрылымы �згеріп 
отырады», – дейді әлеуметтанушы. 

Маманның айтуынша, қазір 
к�пті алаңдатып жүрген жат мәде-
ниеттің дәстүрімізге сіңе бастауы 
қоғам үшін қауіпті емес. Егер суб-
мә дениет контрмәдениетке айна-
ла  тын болса, ол нағыз қоғамға 
қауіп ті мәдениет. Контрмәдениет 
деп отыр ғанымыз – қоғамы қа-
лып тас қан дәстүрлі мәдениетке 
қарсы ке ле тін мәдениеттің түрі, 
дәстүрлі мә дениетті, қоғамның 
тұрақты лығын бұзады. 

ҰЛТТЫҚ БОЛМЫСТЫ 
ЖОҒАЛТЫП АЛМАС ҮШІН 

НЕ ҚАЖЕТ?
Жаһандану заманында жұты-

лып, субмәдениетке ұтылып кет-
пей, ұлттық болмысымыз бен 
дәс  түрлі мәдениетімізді басқамен 
алмастырудың орнына, керісінше, 
қайта жаңғырту үшін не істей 
аламыз деген сұрақ т�ңірегінде фи-
лология ғылымдарының Гүл мира 
Қайсарқызының пікірін білдік.

«Жастар субмәдениеті проб-
ле масын анықтау үшін, ең ал-
дымен, «жастар» деген түсінікті 
қарастыру керек, яғни жастардың 
басқа топ тардан айырма шы-
лығын, жас тар дың жеке қасиет-
тері мен құнды лықтарымен та-
нысу қажет. Қазіргі жаһандану 
заманында елімізде жастардың �з 
орнын тауып, жеке әлеуметтік 
топ болып, дұрыс ба ғыт та дамуы 
қиынға соғуда. Бола шақ иесі 
жастар болғандықтан, ең алды-
мен, қоғамдағы түрлі субмә-
дениеттердің қоғамға пайдасы 
мен зиянын анықтамағанша, 
қоғам дағы р�лін бекітпегенше 
қарас тыр ған мәселенің �зектілігі 
жойыл    майды. 

Екіншіден, субмәдениет қо-
ғамның к�птеген аспектісіне, 
оның ішінде қоғам тұрақтылығына 
тікелей әсер етеді. Мысалы, ради-
калды бағыттағы бейформал бір-
лестіктер саясаттағы к�зқарастарға 
қарсы пікірде болған жағдайда, 
қо ғамда әртүрлі тәртіпсіздік, ми-
тинг ұйымдастырып, инфрақұры-
лымды қалыптан шығаруы мүм-
кін, сондықтан қоғамдық орта-
ларда саяси, әлеуметтік және 
бас   қа жағдайлар шарықтаған 
жағ   дайда субмәдениет топтары-
ның іс-әрекетін болжау және ақ-
параттандырылуы үшін субмә де-
ниет түрлері мен типтерін қарас-
тыру маңызды болып табылады. 

Үшіншіден, дәл қазiр жастар 
саясаты енді ж�нге қойылып 
келеді. Жастар ұйымдарының 

саны бар да, сапасы жоқ. Сон дық-
тан осындай субмәдениеттерді 
қадағалайтын органдардың, заң-
дардың ашылуы біздің елге қажет 
боғандықтан, жастардың болашақ 
�міріне кедергі келтіре тін, қоғамға 
зияны тиетін субмә дениеттерді 
қадағалау мәселесі маңызды 
болып табылады», – дейді фило-
логия ғылымдарының докторы 
Гүлмира Қайсарқызы. 

Оның айтуынша, жастардың 
субмәдениетке келуі олардың тіке-
лей психологиялық ерекшелігімен 
байланысты. 

«Ата-аналары мен мектеп 
та  ра пынан болатын бақы лау-
лардан босауға деген ұм ты-
лыстан, эмо цияға аса беріл гіш-
тіктен, жас �с пірімдік әсіре леу-
шіліктен, �мір ге қатысты ойла-
ры ның тым мін  сіз дігінен, адам-
гер шілік ұс та ным дарының тұ-
рақ сызды ғынан, жеке адами 
құн ды лықтарының қалып тас-
пауынан жаңа мәде ниет ті оңай әрі 
тез бойына сіңіріп алады», – 
дейді Г.Қайсарқызы.

Елдегі субмәдениетке ауыз 
толтырып айтатын мысалдар к�п-
ақ. Оған куә болып жүргендер 
же  терлік. Біздің елді де �з кезегінде 
бір шарпып �ткен �тпелі мәдениет 
бір шаңырақ астындағы жастардың 
бойында мәңгілікке қалып қой-
маса игі.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

жастар қосымшасыжастар қосымшасы
«ӨРКЕН»«ӨРКЕН»
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Қазақстандық оқушыға әлемнің сегіз 
университетінен шақырту келіп түсті. 
Алексей Ким Шымкент қаласындағы 
№8 мамандандырылған гимназияда 
оқиды. 17 жастағы жеткіншек 
халықаралық және республикалық білім 
байқауларының жеңімпазы. Сабақтан бос 
уақытында спортпен және волонтерлік 
іспен шұғылданады.

ДАРЫНДЫ 
ҰЛҒА – 
ДАҢҒЫЛ 
ЖОЛ

Жаңа оқу жылы басталысымен к)ңілі үміт пен күдікке толы мектеп бітіруші 
түлектер ҰБТ-дан жоғары балл жинау үшін ақылы курстар мен марафон түрлерін 
қарастыра бастайды. Дегенмен ақылы курстар құны к)птің қалтасын 
к)тере бермейді. Ал алматылық студент Нұрдәулет Байханов ойлап 
тапқан UNAI мобильді қосымшасы бұл мәселені оңтайлы шешуге 
к)мектеседі. Оның су жаңа жобасы кез келген сыныпта оқитын 
мектеп оқушысының )з білімін тегін сынап к)руіне мүмкіндік береді.

UNAI ҰБТ-ға
ДАЙЫНДАЙДЫ

UNAI деп аталатын қо  -
сымша Нұр  дәулеттің ал ғаш-
  қы ойлап тап   қан жо   басы 
емес. Қазір мар кетинг сала  -
сын қатар алып жүрген да -
рын   ды студент осы уақытқа 
дейін !зін бірнеше жобада 
сынап к!рген.

– Біз 11-сынып оқу    шы -
лары үшін к!птеген курс 
жасадық. Ке   йіннен бұл курс-
 тар оқушылар үшін қол  -
жетімсіз екенін түсіндік. 
Се           бе         бі олардың бағасы қым-
 бат немесе курс     ты қалай алу 
керек екенін біле бер     мейді. 
Оқушы    лардың қалта     сын  да 
қомақты қаражат болмайды 
ғой. Ақша болған күннің 
!зінде аз к!    лемде болуы 
мүм           кін. 'зім де ке  зін    де оқу-
 шы болғандықтан, бұл жағ  -
дайды басымнан !ткер   дім. 
Сон   дықтан мек  теп бітіруші 
түлек   тердің жағ  да   йы    мен 
жақсы таныс   пын. Нәтиже -
сінде, біз ата-ана   лар  дың 
қал    тасына ауырлық салмас 
үшін әрбір оқушы кез кел -
ген уа қытта ҰБТ-ға те гін 
да   йын   да    ла   тын қосым шаны 
іске қостық, – дейді жоба 
ав  торы.

UNAI қосымшасының 
ең тиім  ді тұстарының бірі – 
оқушы емти  ханға жеке да  -
йын  далып қана қой  май, 
топпен жарыса отырып білім 
деңгейін анықтай алады. 
Бағдар   ла мадағы сұрақтар 
әркез жаңар       тылып отырады. 
Мәселен, биыл 2023 жылы 
ҰБТ-да келген емтихан сұ  -
рақтары қосылады. Нұр  -
дәулет оқу    шылар үшін ма-
ңызы зор қо  сым   шаны жа-
сауға аз уақыт жұмсал ма   ға-
нын ай   тады.

– UNAI бағдарламасын 
іске асыруға бір жарым жыл 
уақыт кет   ті. Жоба ав   тор    ла -
ры ның бірі осы салада тәжі-

  рибесі мол кәсіпкер әрі мұ-
ғалім – 5ділет Имашев. 
Бұл – коман   да лық жұмыстың 
нәтиже   сінде жарық к!рген 
жоба. IT ма    мандары және 
оқу шыларды ҰБТ-ға дайын-
  дайтын мұғалімдермен бір-
ле се отырып осы қосым-
шаны толық  тай құрастыр -
дық. Басында техни калық 
ақау тұрғысынан қиын             дық -
тар туында ғаны рас. Алай       да 
қазір жобаны жан-жақты 
қарасты рып, ақау    ларды қай-
 та ретке кел тір дік. Қосым-
шаның unai.kz деп ата     латын 
Instagram және TikTok п    -
рақша    ла рында бағ   дар  ла-
маны қа лай қол  дану қажет 
еке    ні жайлы толық нұс       -
қаулық к!р  се   тіл ген. Егер 
оқу   шы қо    сым   шаға мүл    дем 
кіре ал     маған жағ    дайда біз дің 
күні бойы жұмыс іс тей  тін 
бай    ла  ныс қызме тімізге ха -
бар        ла     са ала   ды, – дейді сту   -
дент. 

Бағдарламаны кез келген 
қа  зақ    стандық Play Market 
және App Store қо  сымшасы 
арқылы жүк  теп алуға мүм   -
кіндік қарасты   рыл ған. Тіпті, 
әлем  нің !зге түкпі   рін де жү  -
ріп-ақ UNAI-мен ҰБТ сұ-
рақ тары на дайындалуға 
болады. Тағы бір оңтайлы 
тұсы – баланың қай са  бақтан 
деңгейі т!мен, керісінше қай 
пәннен білімі жақсы екені 
ар     найы к!рсеткішпен ұсы-
нылып отырады. Осы тұста 
жоба авторы  нан қосымша -
ның негізгі функ   циялары 
мен бағдарламаны әзірлеу 
барысында қандай артық-
шы     лық   тарға сүйенгені тура-
 сында сұрап к!рдік.

– Қосымшаның басты 
функ     циясы – оқушының 
кезеңдерін, анализдерін са-
раптап, барлық ма ңызды 
ақпаратты к!рсетіп отыра  -
ды. Онымен қоса, оқу  шы 
ем             тихан  ға жеке !зі немесе 
досымен бірге дайындық 
жүргізе алады. Расында, еш-
кім ҰБТ-ға дейін !зінің қан-
ша балл жинайтынын біл -
мейді. Қо     сымша арқылы 

жеке оқу   шы немесе 12 адам-
 нан тұратын топ турнирге 
қатысып, бір-бірімен жарыса 
ала   ды. Осының арқа сында 
к!рсеткіші т!мен болған 
оқушы ҰБТ-ға да    йын   дықты 
үдетеді. UNAI-дан !зі   не қа  -
жетті толық ақпа  ратты жи         -
найды. Қосымшада бе    рілген 
кейбір сұ   рақтардың жауабын 
біл    месе, кі таптан ақтарып 
іздей бастайды, – дейді 
Нұрдәулет.

Нұрдәулет с!з соңында 
биыл 100 мың оқушы ҰБТ-ға 
осы бағ дарлама негізінде 
дайындық жүр   гізгенін қа -
лай тынын жеткізді.

– Біз жасаған жоба кез 
келген сала  дағы болашақ 
маман иесіне пай    дасын ти   -
гізетін қосымша бол са екен 
дейміз. Бағдарлама арқы лы 
оқушы !зінің осал тұс тарын 
тауып, дайын    дықты қайта 
кү   шейтсе, ҰБТ нәтижесінде 
грант же   ңіп алса, универ  -
ситетте т!рт жыл бойы білім 
алып, мықты ма  ман иесі 
атанса бі  лім іргетасының 
қалануына біз   дің де үлес 
қос    қа  нымыз деп білеміз. 
Қазірдің !зінде коман да -
лармен ашық жұмыс іс  теуге 
дайынбыз. Себебі бірлесе 
жұ   мыс істеп, күш бі ріктіру 
арқылы ғана біз үлкен же -
тістіктерді бағын  дыра ала   -
мыз, – дейді та  лапты жас.

Студент алдағы уақытта 
оқу  шы  ларға арналған жо  -
бамен шек  теліп қал   мақ 
е м е с .  Н ұ р д ә у л е т  қ а з і р 

спорт       пен айна  лысатындар 
үшін ұтым ды болатын ке-
зекті жоба әзір    леніп жат -
қанын ай тады.

– Мәселен, сіз теннис 
ой   на  ғыңыз келеді немесе ер 
адамдар футболға барады. 
Бүгінде бос тұр ған спорт зал-
дарын табу қиын. 5ркез 
табыла бермейді. Ал біз ұсы-
  натын жобада спортзалдың 
атаулары, бағасы анық к!р-
сетіліп тұрады. Яғни, бағ  -
дарлама арқылы сіз орын             ды 
алдын ала брондай аласыз. 
'зіміз спортзалға к!пшілік 
болып барған кез дері орын 
таба алмай қала     мыз. Сон  -
дықтан алдағы уақытта жа   -
рық к!ретін жоба осы мә  -
селенің алдын алуға к!мек  -
теседі деп ойлай   мын, – дейді 
жоба негізін қалаушы Нұр  -
дәулет Бай ханов.

Нұрдәулет болашақта 
әлемдік проб  лемаларды ше-
шуге атса  лы  сатын !зекті жо   -
баларды жүзеге асыр  ғысы 
келеді. Маркетинг сала    сын-
да бес жыл  дан аса жұмыс 
істеп келе жатқан кейіп   ке-
ріміз кәсіпкер мен сатып 
алу шы арасында к!пір бо-
лып, оларға тұрақты табыс 
әке   лу арқылы үлес қосуды 
мақ сат тұтады.

Алтынай 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,

Алматы қаласы

Соңғы кезде ол ақыл-есі кенже дамыған 
балаларға ағылшын тілін үйретуді қолға 
алуды бастаған. Алек     сей Ким !з болашағын 
ІТ са ласымен байланыстырады. Жаңа тех-
ноло  гия ларды меңгеріп, ғылыми жаңалық 
ашуды мақ сат еткен. Бо  лашағынан зор үміт 
күттіретін жет     кіншек әлемнің жетекші 
жоғары оқу орын дарынан шақырту алып 
отыр. Тізімде Канада, Америка Құрама 
Штат тары және Еуропа уни верситеттері 
бар. 

– 11-сыныпқа к!шкен кезде Амери-
каның Нью-Йорк қаласына оқуға түсуді 
армандай бастадым. Ол қалада тұру к!птеген 
адамның арманы емес пе, олардың қата-
рында мен де бармын. Құжаттарымды ол 
жаққа да жіберіп қойдым. Маған грантқа 
түсуіме мүмкіндік бе ріліп отыр. Қуаны-
шымда шек жоқ, – дейді дарынды оқушы. 

Алексей дүниежүзінен шақырту алуын 
сабақты озат оқуы әрі ерік тілер жұмысында 
белсенділік та  нытуымен байланыстырады. 
Ұс    таздары болса дарынды оқушы ның шет 
тіліне қызығушылық танытуы ерте жастан 
басталғанын айтады. 

– Алексей – алғыр оқушының бірі. 'з 
ісіне !те жауапкершілікпен қарайды. 
Мектепішілік шараларға белсенді қаты-
сатынын к!ріп жүр мін. Қалалық, респуб -
ликалық білім байқауында бірнеше рет топ 
жарды. Оқуда озат оқушым – ағыл шын ті-
лінен олимпиада жеңім пазы, – деді ұстазы 
Елена Павленко.

Алексей Америкада оқуды аяқ таған соң 
ел ге оралуды жос парлап отыр. 'зі бала 
кезінен ұнатқан ІТ салада жаңалық ашуды 
мақсат етеді.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ктеп бітіруші 
марафон түрлерін 
тасын 
йлап
ге 

ереді.

жастар қосымшасыжастар қосымшасы
«ӨРКЕН»«ӨРКЕН»
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Еліміздегі ең үлкен жоғары оқу 
орындарының бірі әл-Фараби атын дағы 
Қазақ ұлттық университетінің Экономика 
факультетін үздік бітірген ол мегаполистегі 
ірі компанияларда жұмыс істей жүріп те 
шалғай ауылдағы әкесінің кішігірім 
бизнесіне қолдау білдіріп тұрған. Бойына 
дарыған атакәсібі қойсын ба, қанша 
жерден алып шаһардағы ірі компанияда 
жұмыс істесе де кішкентай ғана ауылына, 
ондағы егін басында күнге күйіп жүрген 
әкесінің жанына бару ойынан кетпей 
ақыры ауылға тартып тұрады. 

«Осыдан 10 жыл бұрын 2-3 гектар 
жерге ғана тары егіп жүрдік. Алған 
+німімізді базарға апарып қаптап, кейде 
келілеп сататынбыз. /кем бізді тарыдан 
түскен табыспен жетілдірді. Түркістан 
қаласындағы мамандан дырылған Дарын 
мектебіне оқуға түсуіме себепкер болды. 
Дарында оқуымның нәтижесінде ұлттық 
бірыңғай тестден ең жоғары 133 балға ие 
болып, +зім қалаған Алматыға оқуға 
түстім. Осынау жетістіктерімнің түбінде 
әкемнің маңдай тері жатқандай к+ріне-
ді», – дейді Ерасыл біз бен әңгімесінде.

/кесі ауыл да тары егіп, оны дайын-
дайды, ал биз нестің марке тингін меңгерген 
Ерасыл Алматыда жүріп ғаламтор арқылы 
жарнама жасап, клиент терді ауылға 
жіберіп отырады. 

«Ауылдың бренді саналатын тарыны 
неге үлкен нарыққа шығармасқа, неге 
6збекстан мен Қырғызстан тауарын 
ығыстырмасқа деген ой мені мазалай 
берді. Ақыры бұл ой мені ауылға қарай 
жетеледі. Қазір шүкір, біз +ндірген сапалы 
с+кті Шымкент, Тараз, Қызылорда және 
Алматы, Астана қалаларына дейін жіберіп 
тұрамыз», – дейді кейіпкер. 

Бастапқыда аз ғана жерге егін салып 
жүрген әкелі-балалы Сабыржан мен 
Ерасыл екеуі ақылдаса келе бұл кәсіпті 
дамыту үшін 2-3 жылдан соң тары +ңдейтін 
кішігірім цех сатып алады. Бұл кездері 
ауылда да осындай кішігірім цехтар 
к+бейеді. Балтак+л ауылы баяғыша 
тарының мекеніне айналады. Сұраныс та 
к+бейеді. Қазір ауылдықтардың табыс 
к+зіне айналған. Бір отбасы ай сайын 
орташа есеппен бір айда 30 тонна тары 
қуырса, тоннасын 40 мың теңгеден сатады 
екен. Түскен 1 млн 200 мың теңгенің біраз 

б+лігі кететін шығын ды жапса, орташа 
есеппен 800-900 мың теңге к+лемінде 
табыс қалады деп түсіндірді бізге Ерасыл. 
Мәселен, дәл Ерасыл тұратын үйдің 
к+шесінің +зінде 10 үй тары қуы рады екен. 
Басқа кәсіп керлікпен салыс тырмалы түрде 

айтқанда табыс +те жоғары деп санайды 
ол. 

Ерасыл Сабыржанұлы бизнесін дамыту 
үшін жақында «Ауыл аманаты» жобасы 
аясында мемлекеттен 2,5 пайыз болатын 
жеңілдікпен 20 млн теңге несие алады. 

Ондағы ойы – үлкен диірмен алып, тары 
бизнесін одан әрі дамыту. 50 келі болатын 
қаппен сатылатын тарыны сақтау, оны 
тасымалдау, к+теру де қиынға соққан-
дықтан, енді заманауи үлгіде 400 гра мдық 
пакеттерге салып сатуды қолға алды. 

Сатып алушылар үшін де тиімді әрі 
санитарлық жағ дайы да сенімді бола тын 
сәнді пакет қаптарға тапсы рыс беріліпті. 
Жуық арада келіп қалады. Дистрибьютерлік 
компа ниялармен келісім жасалған. Ерасыл 
енді Балтак+лдің бренді саналатын тары-
дан б+лек, құрғақ жеміс түріне жататын 
табиғи +німдер – қауынқақ пен құртты 
вак кум пакеттерге салып, нарыққа шы-

ғару ды жоспарлап отыр. Ауылдың жас 
жігіттеріне де жұмыс к+зі болмақ. 
Түркістанды осынау +німдермен толық 
қамтып, тек Балтак+лдің емес, тарыны 
Түркістанның брендіне айналдыруды 
мақсат еткен. 

Дәл қазір, яғни ораза айына 2 ай 
қалғаннан бері тары +німіне сұраныс 
әдеттегеіден бірнеше есе артыпты. 
Мұндағылар цехта таңғы 7-ден түнгі 12-ге 
дейін тынбай жұмыс істейді. Бір диірмен 
30-40 млн теңге табыс алып келеді екен.

Тары +сіру мен оны сату, әрине к+п 
еңбекті талап етеді. Тіпті, бір қап с+кті 
дайындау үшін 3 сағаттай уақыт кетеді екен. 
Егін алқабындағы жайқалып піскен тары 
дақылын белгілі техникалармен орып, оны 
дестелеп, желмен суыру арқылы таза қызыл 
тарының +німін ажыратып алады. /рі қарай 
тары ны жібіту, отта қайнатып бас тыру 
арқылы қара қазанда қуырады. Қуырылған 
тары цехта +ңделеді. Осындай заманауи 
техно логия мен +ндірілген тарыдан с+к, 
талқан және жент тағам дары дайындала ды. 
Жалпы, тарыны халқымызда «жауынгер 
дақыл» деп атайды екен. Себебі ол ұзақ 
мерзімге сақталатын құн ды дақыл. Себе бі 
тары қуаңшы лыққа, аңыз аққа және ыстыққа 
т+зімді, диқандардан к+п күтім қажет 
етпейді.

Аттың жалында, атанның қомын да күн 
кешкен қазақ үшін тары дақылы кенеулі, 
тоқ тамақ саналған. Тарының тағам 
ретіндегі құнары мен жұғым дылығы, адам 
денсаулығына пайдасы ғылымда әлдеқа-
шан дәлелденген. Тары адам ағзасына 
тоқтықты дарытуымен бірге, емдік 
қасиетімен де қадірлі. Ол адамға күш-қуат 
береді. Ғалымдар сондай-ақ оның адам 
ағзасындағы улы заттарды жоюға да септігі 
бар дегенді айтады. Тарының ауыл 
шаруашылығы мен +ндірістегі пайдасы да 
қыруар. Мәселен, тары сабанын жеген 
сиыр сүтінің +німі мен құнары артады. 
Сабаны қыста да к+кмайсадай жұмсақ 
болып тұрады, сондықтан оны мал сүйсініп 
жейді. Тары жеген тауық к+п жұмырт-
қалайды екен. 

/рине, тары +ндірісінің +рісін +сіруге, 
+німін к+бейтуге енді ғана к+бірек к+ңіл 
б+лініп келе жатқаны рас. Ерасылдай 
жанып тұрған жастар +з ауылының брендін 
+шіріп алмай +сіріп жатқаны бізді қуан-
тады. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы 

БРЕНДІБРЕНДІ
Отырар ауданыны� Балтак�л ауылында т�ратын жас кәсіпкер Ерасыл 

Ж�ребек адам а#засына пайдасы мол тары �німіні� нары'та бәсекелесі 
аз деп санайды. Себебі әкесінен дары#ан б�л кәсіпті сонау бала к�нінен 
бері зерттеп келеді. 

Аттың жалында, 
атанның қомында күн кешкен 

қазақ үшін тары дақылы 
кенеулі, тоқ тамақ саналған. 

Тарының тағам ретіндегі 
құнары мен жұғым дылығы, 
адам денсаулығына пайдасы 

ғылымда әлдеқашан 
дәлелденген. 

ТТары –ары –
ТҮРКІСТАННЫҢ



Алаштың алғашқы астанасы 
болған ежелгі Ақмешіт қаласының 
аумағы тарихи құнды жәдігерлерге 
толы. Соның ішінде Сыр бойы мен 
қарт Қаратаудың алқабында ор-
наласқан Жаңақорған ауда нының 
тау-тасы мен сай-саласы – тұнып 
тұрған шежіре.
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Ежелден тарихи құнды лық-
тарға бай Жаңақорған ауданы 
қасиет қонған құтты мекен са на-
лады. Аудан аумағында тарих 
қой науынан сыр тартатын Сыға-
нақ, Сауран, �згент, Аққорған, 
Ордакент сияқты к"не қалалар 
мен қамалдар орны, Қорасан ата, 
Қарасопы, Қылышты ата – Т"ле-
гетай сағаналары мен Ақтас, Су-
на қата секілді құнды  ескерткіштер 
сақтаулы.  Соның ішінде "ңірдегі 
құм арасына жасырынған ежелгі 
К"ккесене сағанасының орны 
"згеше.

К"ккесене – Сыр "ңіріндегі 
орта ғасырдан жеткен к"не ар хи-
тектуралық ескерткіш. Ол бір 
кез дері Жаңақорған ауданы ау  -
мағындағы Т"менарық темір  жол 
торабынан солтүстікке қарай 5, 
ежелгі Сығанақтан 8 шақырым 
қашықтықта, қазіргі Қожамберді 
ауылының аумағында орналасқан 
сәулетті күмбез саналған. Нысан 
күйдірілген қыштан биік мұна-
ралы етіп тұрғызылған екен. 

Ел арасында бұл күмбезді ке  -
се не жайында желдей ескен аңыз-
әпсаналар аз емес. Соның бірі – 
бұл ежелгі кесенені Алпамыс ба-
тыр дың ғашығы Гүлбаршын сұ-
лудың есімімен тығыз байланыс-
тырады. Яғни, кейбір тарихи де-
ректерге сәйкес бұл Гүлбар  шын -
ның мәңгілік мекені екені айты-
лады. К"ккесене жайында Бейім-
   бет Майлиннің келешек ұрпағына 
қалдырған тұщымды еңбектерінен 
де к"птеген мәлімет табуға бо-
лады. 

Ғасырлардан жалғасқан құн   -
ды кесене бертін келе күтімсіз 
қалып, жауын-шашынның, аңы-
 зақ желдің салдарынан қабыр   -
ғалары мүжіліп, құм қойнауына 
сіңіп кеткен. Талай құпияны да 

қара жер қойнауына сіңірген 
күмбезді нысан жайында әлі күн-
ге нақты деректер аз.

«К"ккесене жайлы мәлімет   -
терге сүйенетін болсақ, ауыз тол-
  тырып айтарлықтай деректер к"п 
емес. Ресей империясы кезінде 
жүр гізілген зерттеу жазбаларынан 
аз-кем ақпар табуға болады. Ол 
за    манда кесене қирамаған, бүтін 
бола      тын. Тарихшылардың арнайы 
зерттеуінен байқағанымыз, оны 
бір порталды ғимарат деп к"рсе-
теді. Кесененің күмбезі мен қа -
бырғасында арабша жазу жазыл-
ған деген де ақпар бар. Бірақ сол 
кездегі зерттеушілердің еңбек те-
рінде бұл жазулар жайында еш-
теңе айтылмайды. Осы орайда, 
ай та кеткен абзал, бұған дейін 
т" бе болып жататын кесененің орнын осыдан бірнеше жыл 

бұрын археолог ашып, зерттеу 
жүргізді. Соның нәтижесінде ғи-
мараттың екі б"лмеден тұра    тыны 
нақты белгілі болды. Оның ал-
ғаш  қысы зияратхана болса, екін-
 шісі сағанаға арналған б"лме деп 
топшыланды. Бір қызығы, саға-
надан бірнеше адамның сүйегі 
табылған. Бұл К"ккесенеде жал-
ғыз адамның мүрдесі жерленбе -
генін айқын к"рсетіп берді», – 
дейді жергілікті тарихшы 7лімжан 
Ержанов.

Ел аузында бұл кесене 7біл-
хайыр ханға арнап тұрғызылған 
деген де дерек бар. Осы жайында 
тарихшы, профессор Бүркітбай 
Аяғанның еңбектерінен к"руге 
бо лады Сол  кітапта арнайы де-

ректер де келтірілген дегенді алға 
тартады тарихшы.

Ел ішінде бұл кесенеге Ал-
памыс батырдың жары Гүлбар  шын 
жерленді деген ақ   паратқа да түрлі 
дәлел келтіріледі. Кейбір зерт        теу   -
шілердің мәлі  метіне сәй     кес, сол 
аумақта ертеде Бар   шын     кент деген 
қалашық бол ғаны ай     тылады. Соған 
орай К"ккесене Гүлбаршын сұ  -
лудың басына са      лынған кесене 
деген пі кір туын  дайды. Алайда әлі 
күнге дейін бұл екі нұсқа да нақты 
дә лелін тапқан жоқ. Кім жерлен-
генін д"п басып айту қиын. Сон  -
дықтан тарихшы күмбезді кесене 
әлі зерттеу жұ  мыс тарына сұранып 
тұр деген пікі     рімен б"лісті.

«Ортағасырлық сәулет "не    рі-
нің әсем үлгісін к"рсеткен күм   -

безді кесене 30-шы жылдары бұ-
зылып, жермен жексен болды. 
�кі ніштісі сол, кесененің қи   ра-
уы  на жергілікті жұртшылық ық-
пал жасады. Сол заманның қиын 
кезеңі де "з салқынын тигізген 
бо лар. 7йтеуір адамдар қараусыз 
қалған кесененің кірпіштерін 
қолдан бұзып, ақыры тарихи ны-
 сан қирандыға айналды. Уақыт 
"те құм арасына сіңіп, т"бешік 
болып қалды. Жалпы, оның К"к-
 кесене атауы сырт келбетіне бай-
 ланысты қойылған болуы керек. 
К"к түске боялған қыш кір піштен 
қаланған кесене алыс тан менмұн-
 далап к"зге түсетін болған. Сол 
сияқты  ел ішінде ке    сененің қа-
раң   ғыда жарық шаша тын ерек-
шелігі болғаны да айтылып жүр. 
Мұны қыштың к"к бояуы ай 
нұрымен шағылысқанда айна  -
ласына сәуле шашып  тұрған -
дығымен байланыстыруға бола-
ды. Ал "здігінен сәуле ша шып тұр 
деген тәмсіл шындыққа жанаса 
бер мейді», – деп ойын білдірді 
тарихшы.

 Соңғы кездері бірқатар зерт -
теу жұмыстары жүрілгенімен 
кесененің ақиқаты түбегейлі 
ашыл   ған емес. Құм қойнауына 
жасырынған киелі орын  жайында 
жергілікті тарихшы осылай деп 
ойын түйіндеді.

Қалай десек те, бір кездері 
адам қолымен бұзылып кеткен 
К"к кесене әлі де талай құпияны 
құм арасына жасырып жатқаны 
ақиқат. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ, 
Қызылорда облысы

құпиясықұпиясы
К�ккесенеК�ккесене
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Астанадан небәрі 45 шақырым 
жерде жатқан Целиноград ауда-
нына қарасты Рақымжан Қошқар-
баев ауылындағы бейіттерде мазар-
лар құлап жататынын осыған дейін 
де бірнеше мәрте к"тергенбіз. 
Бір неше жыл бойы, әсіресе к"ктем 
тұсында топырақты су шайып, 
бейіттердің жартысына жуығын 
бұзып кеткен. Адамдар әр жылы 
ата-бабаларының "зенге ағып 
кетпеген сүйектерін тауып алаты-
нын айтып ащы жанайқайын жет-
кізді. Ауыл тұрғындарының ай-
туын ша, бейіттің жартысына жуы-
ғы толықтай бұзылған. Бейітте 
сонау 1680 жылдарда қайтыс бол-
ған ата-бабалар да жерленіпті. 
Бірақ, "кінішке қарай, құлап, 
сумен бірге ағып кеткен. Қазір 
тоқсаныншы жылдары қаза болған 
жандардың да зираттары құлаудың 
алдында тұр. 12 жылдан бері ауыл 
жанындағы "зен жағасынан қай-
тыс болған адамдардың сүйектерін 
теріп алып, қорықса да, қайта 
жерлеп жүрген тұрғындар "зен 
арнасын бұруға биліктен еш рұқсат 
ала алмай отыр. 

– Сонау үш ғасырдан бері қай-
тыс болған адамдар жерленген 
бейіттің қазір жартысына жуығын 
су шайып, бейіттер құлап, адам-
дардың сүйегі еріген қармен бірге 
"зенге ағып кетеді. Тапқанымызды 
жинап, құран оқытып, қайта к"м-
ген боламыз. Біреудің аяғы, біреу-
дің басы шығып жатады. Кімдікі 

екенін де білмейміз. Бейітте сонау 
1680 жылы қойылған мазар да 
болған. Су оны да шайып кетті. 
Қазір 1800 жылдардағы, тіпті 
бертінгі тоқса ныншы жылдардағы 
зираттар да құлауға таяп қалған. 

Үлкен бейіттің 10-15 метрі жоқ. 
Қойылған тастары құлап, су ағыз-
ған құммен бірге кетті. Ал биылғы 
қар аса қалың. Тіпті, бейіт түгелдей 
суға кете ме деп қорқып отырмыз. 
Жергілікті аудандық, облыстық 
әкімдіктерге "зен арнасын бұруға 
рұқсат беруін сұрап, талай мәрте 
хат жаздым. Бірақ еш нәтиже жоқ. 
Карьерлерден тас "ндіретін фир-
ма лар "зен арнасын бұрып беруге 
әзір. Бірақ аудан әкімдігі рұқсат 
бермейді. Былтыр тіпті 3-4 шаруа-
шылықпен келісіп, күзде іске 
кіріскен. ;кімдік полиция жіберіп 
жұмыс істетпей, "зен арнасын 
бұруға рұқсат бермей қойыпты, – 
дейді Рақымжан Қошқарбаев ауы-
лының тұрғыны Бақыт Қырғыз-
баева. 

Жетпістен асқан зейнеткер 
сонау 2017 жылдан бері осы мәсе-
лені к"теріп, бармаған жер, бас-
паған тауы қалмаған. Округ және 
аудан әкімдерінен бастап, бұрынғы 
Ақмола облысының әкімі Ермек 
Мар жықпаевтың жеке қа был-
дауын да да болған. Экология де-
пар та ментіне, тіпті осыған дейінгі 
Үкі мет басшысы ;лихан Смайы-
лов тың да қабылдауына кіргенін, 
бірақ барлық мемлекеттік органдар 
мен құзырлы ведомстволар, құрғақ 
уәдеден әріге аса алмағанын ашы-
на жеткізді. 

– Сол кездегі облыс әкімі Ер-
мек Маржықпаев 2022 жылы Це-
ли ноград ауданы әкімдігіне «Биыл-

дан қалдырмай бейіт мәселесін 
шешіңдер!» деп тапсырған еді. 
Бірақ содан бері екі жыл "тті. Ата-
бабаларымыз, туған-туыстарымыз 
жатқан бейіт к"з алдымызда құлап, 
адамның сүйектері суға кетіп жа-

тыр. Жүрегің ауырып, жаны мызды 
қоярға жер таппаймыз. Ал биылғы 
қар бейіт жиегіндегі жар қабақпен 
бірдей. Зираттар толық тай қардың 
астында жатыр. Бізге "зен арнасын 
бұруға рұқсатын берсе болар еді. 

Dзіміз барып шаруашылықтармен 
келісіп, "зеннің арнасын бұрғызар 
едік. Қайтыс болған күйеуім 
бейітке шешек, оба сияқты түрлі 
жұқпалы аурулармен науқастанған 
адамдар дың да жерленгенін 
айтатын. Сон дықтан егер дереу 
әрекет етпесе, Нұра "зенінде су 
арқылы адамдарға жұқпалы дерттің 
таралу қаупі де аса жоғары, – дейді 
Бақыт Қырғыз баева. 

Су шайып құлаған бейіттерден 
адам сүйектері сонау 2012 жылдан 
бастап табыла бастапты. Мүрделер 
арықтармен Нұра "зеніне дейін 
ағып кетіп, кейбірі жолшыбай 
топырақ арасында қалып қойған. 
Тұрғындар бейітті алғаш су шаюы 
"зеннің жағасында біреулердің 
жағажай жасамақ болып ағаштарды 
балталап шауып тастағанынан 
басталғанын жеткізді. 

– Dзеннің жанында әжептәуір 
қалқан болған талдар "сіп тұратын. 
Біреулер жағажай салмақ болып 
бүкіл тал-ағаштардың бірін қал-
дыр май балталап жүріп құртты. 
Жа ға жай жалаңаштанып, жанын-
дағы құмды қиыршықтар біртіндеп 
құлап шайыла бастады. Күні бү-
гінге дейін адам сүйектерін қаппен 
жинап, бейітке қайта апарып 
к"меміз. Бірде аяқ, бірде қол, 

біресе бас сүйектері шашылып 
жатады. С"збен айтып жеткізу 
қиын. Жақында қазіргі облыс әкімі 
Марат Ахметжановқа жазылған-
мын. Телефонмен хабарласқан 
адам 15 ақпанда Zoom арқылы 
әкім мен қосылатынымызды айт-
қан. Бірақ күні бүгінге дейін 
ешқан дай хабар-ошар да, жауап та 
жоқ. Жазған хатыма «жұмысқа 
алынды» деген бір ауыз с"зі бар 
жауап қана келді. Тіпті, кейбір 
шен-шекпенділер жазған арыз-
шағымдарымыз үшін ұрсатын да 
болды. Бізге бейітті жермен-жек-
сен етіп тегістеп, тынышталуы-
мызға кеңес берді. Бұдан "ткен 
сұмдық бар ма? Біз мұсылман-
шылықтан жұрдай болып бара-
мыз, – дейді ашынған ана. 

Түйткілді мәселе ж"нінде 
Целиноград ауданы әкімдігімен 
тілдеспек болдық. Алайда әкімдік 
хатшысы аудан әкімі Бахидбек 
Оспановтың еңбек демалысына 
кеткенін жеткізді. Аудан әкімінің 
міндетін уақытша атқарушы Ерік 
Жиенбековпен бірнеше мәрте 
хабарласып, ақыры қызметкер-
лерінің бірімен с"йлесудің сәті 
түсті. Аудан әкімдігі жергілікті 
шаруашылықпен олардың "з 
қаражатына Нұра "зені арнасын 
бұруға келісім жасалғанын айтты. 

– Бейіт аумағының одан әрі 
құлауын және бұзылуын болдырмау 
үшін іс-шараларды жүзеге асыру 
мақсатында «Баш-Құм» ЖШС-
мен жобаны жасауға меморандум 
жасалды. Олар "з жеке қаражаты 
есебінен Нұра "зені арнасын бұру 
бойынша жұмыстарды "ткізбек. 
Бүгінде аталған серіктестік жобаны 
келісу үшін Ақмола облысының 
Экология департаментіне жіберді. 
Жалпы ұзындығы 680 метр айналма 
жолмен Нұра "зенінің қазіргі 
арнасын бұру бойынша құрылыс-
монтаждау жұмыстарын сарап-
тама ның оң қорытындысын алған-
нан кейін бастайды. Бірақ одан әрі 
мемлекеттік экологиялық сарап-
тама дан "ту үшін Нұра-Сарысу 
бассейні инспекциясымен жобаны 
келісу қажет, бірақ осы жерде мә-
се ле туындап отыр, – деді Целино-
град ауданы әкімдігінен. 

Түйткілді мәселені одан әрі 
анықтау мақсатында Нұра-Сарысу 
бассейні инспекциясы басшы-
лығы мен тілдестік. Ведомствоның 

айтуынша күні бүгінге дейін Ақ мо-
ла облысынан Рақымжан Қошқар-
баев ауылындағы бейітті бұзбауы 
үшін Нұра "зенін бұруға қатысты 
ешқандай жоба келмеген. 

– Бұл мәселе жайлы біз толық-
тай хабардармыз. Бірақ Нұра "зе-
нін бұру мәселелері жергілікті 
атқарушы билік, оның ішінде Ақ-
мола облысының табиғи ресурс-
тарды пайдалану басқармасының 
құзырында. Бізге жергілікті ат-
қарушы органнан жоба келуге тиіс. 
Бірақ күні бүгінге дейін ешқандай 
жоба бізге келген жоқ, – дейді 
Нұра-Сарысу бассейні инспек-
циясы басшысының орынбасары 
;лия Мырзағалиева. 

Бұдан кейін түйіннің ұшын 
Ақмола  облысының табиғи 
ресурстар басқармасынан іздедік. 
Басқарма басшылығы қазіргі күні 
жобамен жұмыс істеліп жатқанын 
алға тартып айдың соңына дейін 
жоба сараптамадан шығып Нұра-
Сарысу бассейні инспекциясына 
баруға тиіс екенін атап "тті. 

– Иә, бұл мәселеден хабардар-
мыз. Кеше ғана дәл осы мәселе 
бойынша Целиноград ауданы 
әкімдігі, жобаны жасаушы «Баш-
Құм» ЖШС және Ақмола облысы-
ның табиғи ресурстар басқармасы 
болып үшжақты меморандум 
жасалды. Оған сәйкес, Нұра "зені 
арнасын бұру бойынша жоба тия-
нақталмақ болды. Қазіргі уақытта 
жоба шамамен әзір де болып 
қалды. «Баш-құм» аз-маз түзет-
кеннен кейін сараптамадан "ткі зіліп, 
одан кейін Нұра-Сарысу бас сейні 
инспекциясына ж"нел тіледі. Ақпан-
ның соңына дейін бұл жұмыстар 
аяқталуға тиіс деп оты рмыз, – деді 
Ақмола облысы Таби ғи ресурстар 
басқармасы басшы сының орын-
басары Болат Т"кішев. 

Сонымен, ондаған жылдан бері  
шешілмей келе жатқан "ткір мәсе-
ленің түйіні жуық арада тарқатылар 
деген үміт бар. Бірақ құзырлы ор-
ган дардың сағызша созып жүруі-
нен тұтас бейіт биыл к"ктемге суға 
кетіп қалмай ма екен деп тағы 
қапа ланасың. Бюро кратиялық ке-
дер гілер мен енжар лықтың сал-
дары нан әруақтардың обалына 
қалып жатқанымыз "кінішті. 
Түйткіл ді мәселе одан әрі де біздің 
назарымызда болмақ. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ЗИРАТТЫ
сусу шайып жатыршайып жатыр

Елорда іргесіндегі Рақымжан Қошқарбаев ауылы көктемнің келуін үрейлене күтіп 
отыр. Өйткені ондаған жылдан бері бейітке таяп қалған Нұра өзеніне жыл сайын 
сонда жерленген адам сүйектері ағып кетіп жатыр. Ал биыл тұтастай зиратты шайып 
кету қаупі төнген. 
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«Ауыл аманаты» мем лекет-
тік ба�дарламасы жер гілікті 
жерлердегі �з кәсібін ашып, 
бала-ша�асыны" жа� дайын 
жасаймын, тірлігін т$зеймін 
деген еті тірі, %олы нан іс келе-
тін жандар�а %ол дау болып 
т'р. Осы ба�дар ла маны" ар-
%а сында жеке кәсі бін іске %о-
сып, бірер жылды" барысында 
біршама жетіс тікке жеткен 
талды%ор�анды% ди%ан жылы-
жай кәсібін ке"ей тіп, %ыста 
с'раныс%а ие бола тын �нім 
т$рлерін к�бей тіп, �німділікті 
арттыруды жоспарлап отыр.  

Бала-шағаның қамын ойлап, 
осынау берекелі шаруаны қолына 
алған Талдықорған қаласының 
тұрғыны Бағдат Нұрғали бірнеше 
жылдан бері жергілікті тұрғын дарға 
�з жылыжайында �сірген қияр 
ұсынып келеді. Қазір �зінің 
тұрақты тұтынушылары қалып-
тасқан ол отбасылық кәсіпке 80 
миллион теңгеге жуық жеке қара-
жаты мен несие қаржысын салып, 
бүгінде соның ризығын к�ріп отыр. 

Елдің бәрі коронавирус індеті 
кезінде әбігерге түсіп жатқанда 
жұмыссыз қалған азамат сол күр-
делі кезеңдегі қиындыққа мойы-
май, жеке бизнесін бастап кетеді. 
'зіне мұраға қалған бос жер 
телімін пайдалануға бел буып, інісі 
Ринатпен бірге сол жерге шағын 
жылыжай салды. Қазір Бағдат 
Темірбекұлының жылыжайы за-
манға сай құрал-жабдықтармен 
жабдықталған,  агрономның 
кеңесіне сай баптап �сірген қияр 
к�шеттері жайқалып �сіп тұр.

– Жылыжайды 2019 жылы 
тұрғыздық. Темір құрылғыларды, 
тағы басқа да қажетті дүниелерді 

ТАБАНДЫ ЕҢБЕКПЕН ТАБАНДЫ ЕҢБЕКПЕН 
ТАБЫСҚА ЖЕТТІ

�з қолымызбен жасап, құрас-
тырдық. Алдымен 10 сотық жерге 
қияр мен қызанақ отырғыздық. 
Бірақ кейінірек екі дақылды бір 
жылыжайда қатар �сіру оңай емес 
екенін түсіндік. Табысқа жету үшін 
арнайы әдебиеттерді оқыдық, 
мамандармен с�йлестік, �з беті-
мізше іздендік, с�йтіп бір жыл 
ішінде жылыжайға қатысты едәуір 
білім мен тәжірибе жинадық. Ке-
лесі жылында жылыжайды 40 
сотық қа кеңейтіп, мемлекеттен 
жеңілдікпен несие алдық. Қазір 
жылыжайға ресейлік жабдықтар 
орнатып, тамшылатып суару 
жүйе  сін енгіздік, суару, тыңайту 
үдерістер автоматтандырылды. 
Еркін ауылына газ келіп, жұмы-
сымыз барынша жеңілдей түсті. 
Бұған дейін күніне кемінде бір 

тонна к�мір жағылып, біраз қаржы 
кететін. Ал қазір ай сайынғы жылу 
шы ғындары шамамен 2 есеге қыс-
қарды. Жылыжайда 4 адам жұмыс 
істейді. Былтыр 6 адам еңбек ет-
кен, оларға жұмыспен қамту орта-
лығы арқылы жалақы т�ленген еді. 
Бұл бізге жақсы қолдау болды. 
Сондай-ақ �зіміздің агроном 
маманымыз бар, – дейді фермер.

Жылыжайдан �нім жылына екі 
рет жиналады. Жаңа жыл қар-
саңында жаңа піскен қиярға сұра-
ныс артады. Соған сай бағасы да 
к�теріледі. Осы мереке қарсаңында 
біраз �німін тиімділікпен �ткізіпті. 
Ендігі �нім к�ктемде жиналады, 
әзірге к�к�ніс күтіп-бапталуда. 

– Голландиялық сұрыпты �нім-
ділігі жоғары қияр �сіреміз. 
Шымкенттен тұқым мен тыңайт-
қыш сатып аламыз. Наурыз айында 
жаңа піскен корнишонды жергі-
лікті нарыққа жаппай сата бастай-
мыз. Бірнеше сауда нүктесі мен 

нақ ты келісімшартқа отыр дық. 
Ба ға сы маусымдық сұранысқа бай-
ла нысты. Мысалы, қыста 1 келі 
қияр ды 900 теңгеден саттық. Бәрі 
ой дағыдай болса, екінші жиын-те-
рінде 50-60 тонна �німнен үмітті-
міз. Жалпы, науқан кезінде күніне 
шамамен 100-200 келі қияр жинай-
мыз. Жазда топырақты тынықтыра-
мыз, қоректендіреміз, тыңайтып, 
қайта іске кірісеміз», – деген кәсіп-
кер биылғы к�ктемде қиярдан 
б�лек, к�шет сататынын да айтты.

'німділікті арттыру мақсатын-
да шаруа биыл да «Ауыл аманаты» 
бағдарламасына қатысуды жос пар-
лап отыр. 'йткені аталған бағ дар-
ламаның к�мегімен жеңіл детілген 
несиеге техника алуға бо лады екен. 
Мәселен,  жылы жайды қосымша 

жарықтандыру үшін фитолампалар 
керек. Жылы жайдың аумағын 
ескерсек, оған 10-15 миллион 
теңгедей қаржы қажет.

«'з қаражатыма к�шет �сі-
ретін б�лмені қосымша жарықтан-
дыратын керек-жарақ алдым. 
Бұнда 11 мың дана к�шет �сіруге 
болады. Б�лменің ауданы небәрі 
18х6 метр, соның �зіне 1,3 мил-
лион теңге жұмсадық. Беларусьтан 
арнайы фитолампалар әкелдік. 
'йткені қыздыратын қарапайым 
шамдар немесе энергияны үнем-
дейтін люминесцентті шамдар 
бізге қолайлы емес. Жылыжайдағы 
қосымша жарық �сімдіктердің 
�суін, олардың пісуін тездетумен 
қатар оның сапасын да жақсар-
тады. Жасыл желек күніне кемінде 
12 сағат жарықты керек етеді. Ал 
қыста мұндай жағдай жасау біраз 
қиындық туғызады. Сондықтан 
мемлекеттік қолдау шараларына 
жүгініп отырмыз», – деген кә-
сіпкер жылыжай қызметкерлеріне 
арнап асүй мен жеке душ б�лмесі 
бар 6 адамдық шағын екі б�лмелі 
үй салыпты. Үй газбен жылыты-
лады, қазір онда 2 жұмысшы тегін 
тұрады. 

Бағдат Темірбекұлының ай-
туынша, жылыжай шаруашылығы 
– білімділікті, табандылықты та-
лап ететін күрделі тірлік. Соған сай 
қазір тапқан табыстың негізгі 
б�лімі �нім сапасын жақсартуға, 
жылыжайды заманауи жабдықтар-
мен қамтамасыз етуге жұмсалады. 
Жылыжайда к�к�ніс �сіру оңай 
шаруа емес, бірақ егер адам қаласа, 
бәрін де үйреніп алады, мақсатына 
жетеді. Ол үшін к�п еңбектену 
керек, сонда жұмсалған күш-жігер 
�з жемісін береді. 

Талдықорған қаласы әкімді гі-
нің мәліметінше, облыс орталы-
ғында жалпы ауданы 1,52 гектар 
болатын 6 жылыжай кешені бар, 
онда қызанақ, қияр, салат жапы-
рақ тарының бірқатар түрі �сіріле-
ді. Алдағы уақытта ауданы 1 гек-
тарлық жылыжай кешенін салу 
жоспарлануда.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы
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МАУСЫМ ҚОЛАМЕН 
БАСТАЛДЫ

Дзюдодан биылғы маусымның 
екі ірі жарысы артта қалды. 
Алдымен Португалияда Grand Prix 
турнирі �тсе, кейін әлемнің кіл 
мықтылары Париждегі Grand Slam 
додасында �зара жүлде б�лісті. 
Еу ро паның екі елінен де қазақ 
балуандары бір-бір қола арқалап 
келді .  Абиба  $бужақынова 
Портагулияда, Нұрлыхан Шархан 
Парижде үздік үштікке енген.

Абиба дәл осы турнирде 2023 
жылы топ жарған болатын. Бірақ 
араға жыл салып, қоланы қанағат 
тұтты. Мұның себебі де жоқ емес. 
Бірін шіден, балуан қызды был-
тыр дан бері жарақаты мазалап 
жүр. Бапкерлер $бужақынованың 
бабына енді еніп келе жатқанын 
айтады. Екіншіден, спортшылар 
Олимпиадаға ұпай жинау үшін 
жанталасуда. Сол себепті, әдетте 
жас балуандар жиналатын Grand 
Prix  турнирінде тәжірибелі 
спортшылар да к�п болды. 

Ал Нұрлыхан Шархан Халық-
аралық дзюдо федерациясы ұйым-
дас тыратын әлемдік жарыстардағы 
алғашқы жүлдесін алып отыр. 100 
келіге дейінгі салмақта сынға түсе-
тін қызылордалық балуан бойы-
ның қысқалығына қарамай, 
жеңіс ке деген жігерімен қуантуда. 
Бүгінге дейін IJF турнирлерінде 

бесінші, жетінші орында қалған 
Шарханға енді әлемдік тұғыр да 
бағына бастады. 

Екі спортшының жүлдесі бүкіл 
команданың жыртығын жамауға 
жетпесі анық. 9йткені әр салмақта 
екі балуанды, жалпы есебі 30-ға 
жуық спортшыны жарысқа қоссақ 
та, к�пшілігі бірінші кезеңнен әрі 
аса алмай қалды. Мәселен, Порту-
галияда ерлер командасы жүлдесіз 
қалды. Мұнда үшінші айналымға 
бір-ақ спортшымыз жетті. Ал 
Париж т�рінде тәжірибелі Елдос 
Сметов те, жастар арасынан жұл-
дызы жанған Нұрқанат Серікбаев 
та алысқа шаппады. 

ЕЛДОС КОМАНДАДАН Б?ЛЕК 
ЖАТТЫҒАДЫ

Қ а з а қ  д з ю д о с ы н  Е л д о с 
Сметовтен б�ліп қарау мүмкін 
емес. $лем, Азия чемпионы, Азия 
ойындарының жеңімпазы әрі 
Олимпиада ойындарының екі 
дүркін жүлдегері атанған балуан 
татамиден әлі де кеткен жоқ. Ел-
досты бүгінге дейін үлкен спортта 
ұстап тұрған бір-ақ арман бар. Бұл 
– Олимпиада алтыны. Естеріңізде 
болса, Сметов Риода күміс, Токио 
ойындарында қола медаль жеңіп 
алған еді. 

32 жастағы спортшы әлі де бел-
сенді жаттығуда. 60 келі салмақ-
тағы басты қарсыласы – Наохиса 
Такато орнын командаласы Нагая-
маға босатса да, Сметовпен талай 
күрескен Ли Харим, Юн Вей Янг 
сынды тісқаққан спортшылар әлі 
қатарда. $зірге, Елдостың кезінде 

�зі оңай жеңген балуандарға тісі 
батар емес. Мәселен, Парижде 
�ткен Grand Slam турнирінде 
айтарлықтай атағы жоқ египеттік 
балуанды қосымша уақытта ғана 
ұтса, кейін �зінің әккі қарсыласы 
Ли Харимге (Оңтүстік Корея) жол 
берді. Былтыр Токиода �ткен 
Grand Slam турнирінде де Сметов 
екінші кездесуінде жеңілген. 
Осылайша, Сметовтің әлемдік 
жарыстардағы жорығы бір-екі 
айналыммен аяқталып жатыр.

Бірақ Елдос қазір қандай нәти-
же к�рсетсе де, жанкүйердің ба-
тыр ға �кпесі жоқ. Қазақ дзюдо-
сына Сметовтей еңбек сіңірген 
адам аз. Оның 40 жамау жарақатқа 
қарамай, тұтас кеудесін дәкемен 
таңып тастаса да, қазаққа жүлдені 
аузымен тістеп әпергенін ешкім 
ұмытпақ емес. 

Бүгінде ол жеке бапкерімен 
бірге командадан б�лек жаттығып 
жүр. Спортшының жеке жатты-
ғуына министрлік те рұқсатын 
беріпті. Ұлттық құрамадан б�лек-
тенгені біраз ойға жетелейді. Десе 
де, жақсы күресу үшін осындай 
қа дам қажет болса, мұны да 
құптаймыз. 

МАҒЖАННЫҢ АЯҒЫНАН 
ШАЛҒАН КІМ?

60 келі салмақтағы олимпиада-
лық рейтингте қазақ балуан-
дарының арасынан ең жоғары 
орында Мағжан Шамшадин тұр 
(15-орын). Алайда талантты спор-
тшының соңғы кезде татамиден 
к�рінбей кеткені алыпқашпа 

әңгімелерге жол ашты. $сіресе, 
қомақты ұпай беретін жарыстарға 
Сметовтің аттануы к�пшіліктің 
күдігін туғызып, Шамшадинді 
әдейі аяқтан шалғаны жайлы 
айтыла бастаған. Бірақ бұл күдікті 
Мағжанның жеке бапкері сейілтті. 

« Е л д о с  ү ш і н  М а ғ ж а н д ы 
жарыстан шеттетті деу дұрыс емес. 
Мағжанды ешкім де шеттеткен 
жоқ, жарақатына байланысты 
біраз үзіліс алды. Ол �ткен 
маусымда жарақат алып, шетелде 
ота жасатып келген. Шамшадиннің 
отасын Қазақстан дзюдо феде-
рациясының басшысы к�терді. 
Қазір, міне, толық жазылып, қата-
рға қосылды. $лемдік жарысқа 
қатысатын күні де алыс емес. 
Мұндай қаңқу с�здерге сенудің 
қажеті жоқ», – деді жаттықтырушы.

БАПКЕР 
ҚҰРАМАДАН ҚУЫЛДЫ

Айтпақшы, тап осы Мағжан 
Шамшадин мен Абылайхан 
Жұбаназар, Нұрлыхан Шархан 
сында талантты дзюдошылардың 
жеке бапкері Қален Қалиұлы пікір 
алшақтығына байланысты ұлттық 
құрамадан шеттеп қалған. Соңғы 
бір жарым жылдан бері Қален 
бапкер шәкірттерінің жарысына 
�з қаражатымен барады. Мұның 
себебі де тереңде жатыр. Танымал 
жаттықтырушы құрамадағы 
франциялық мамандарға к�ңілі 
толмағасын қағажу к�ріпті. 

«2017 жылы мені дзюдодан 
ұлттық құрамаға шақырды. Жұмыс 
істеуге келдім. 9з шәкірттерімді 

татамиге алып шығып, белдесу 
кезінде бағдар беріп отыратынмын. 
2022 жылы француз бапкерлері 
келген соң маған «Құрамадан 
кетуің керек», – деді. Мен кеттім. 
Менің ешкіммен таласым жоқ! 9з 
кандидатурамды бапкерлікке де 
ұсынып жатқаным жоқ. Маған 
керегі  – Қазақстанның к�к 
байрағын желбіретіп, $нұранын 
шырқату үшін, еліміз үшін жаттығу 
кезінде кішкентай кезінен �зім 
дайындап келе жатқан шәкірт-
терімнің қасында болып, жарыс-
тарға алып шығу! Себебі менің 
шәкірттерімді ешкім менен жақсы 
білмейді! Бұл үшін маған айлық 
т�леуді де талап етпеймін. Тек 
балуандарымның қасында болсам 
жеткілікті»,  – дейді  Қален 
Қалиұлы. 

Париж Олимпиадасына дейін 
Қален бапкер құрамаға ене ме, 
жоқ па, белгісіз. Бір анығы, оның 
үш шәкірті де Париж Олимпиада-
сына жолдама беретін рейтингке 
сенімді түрде енген. Осыдан соң 
отандық дзюдо федерациясы мен 
ондағы бапкерлер жұмысына 
сұрақ к�бейді. Жақсы нәтиже 
к�рсетіп жүрген балуандар бап-
кері нің сырттап қалғаны жан-
күйер лерден басқа ешкімді алаң-
датар емес...

ҚАЗІРГІ ЖАҒДАЙ ҚАЛАЙ?
Дзюдодан ерлер командасы 

не гізі  нен жеңіл салмақтағы 
спортшыларға сенім артады. Бұған 
Елдос Сметов, Ғұсман Қыр-
ғызбаевтардың әлемдік деңгейде 
үздік �нер к�рсетуі себеп. Қазір 
Мағжан Шамшадин (18-орын), 
Нұрқанат Серікбаев (20-орын), 
Ғұсман Қырғызбаев (17-орын), 
Данияр Шамшаев (16-орын), 
Абылайхан Жұбаназар (12-орын) 
және Нұрлыхан Шархан (18-
орын) �з салмақтарында Олимпиа-
даға қатысуға жеткілікті ұпай 
жинап тұр. Шілдеге дейін бұл 
тізімде әлі �згеріс болары анық. Ал 
90 және 100 келіге дейінгі салмақта 
алғашқы жиырмалыққа енген 
балуандарымыз жоқ. Максим 
Раков пен Асхат Житкеевтің ізін 
басатын мықты әзірге табылмай 
тұр. 

Бүгінде отандық дзюдошылар 
Бакудегі Grand Slam турниріне 
дайындалуда. Кейін Ташкент 
татамиі шақырады. Париж жолда-
масы үшін жанталаста жігіттеріміз 
жерге қаратпаса екен...

Арда КЕМЕЛ

Дзюдодан олимпиадалық 
маусым өте қарқынды 
өтуде. Басқа спорт түрлеріне 
қарағанда, тап осы жапон 
жекпе-жегінен төртжылдық 
додасына жолдама алу 
оңай емес. Бокс немесе 
күрестегідей бір-екі 
лицензиялық турнирмен 
мәселе шешілмейді. 
Мұнда Олимпиада 
квотасын рейтингілік 
жарыстарда жоғары ұпай 
жинап, өз салмағындағы 
алғашқы 22 балуанның 
қатарына кірген спортшы 
иеленбек. Сондықтан 
дзюдошылар бір жыл бойы 
әлемдік жарыстардан 
жүлде алып, ұпай еншілеуге 
тырысады. Осы орайда 
Нұрбол Сүлейменов 
шәкірттерінің Париж 
олимпиадасы  алдындағы 
көрсеткіштерін саралап 
көрдік. 

ТТатамиатами
ТАРЛАНДАРЫТАРЛАНДАРЫ


